

**The Fifth Universal Kingdom
(The Kingdom of God)
ဘီမုဒ်ဖးဒိန်ဖးလံာ်ယံာ်ခါတခါ
(ကစာ်ယွၤအဘီအမုဒ်)**

အခဲအံၤပကဃုသ့ၣ်ညါကဒီး, ကစာ်ယွၤအဘီအမုဒ်တက့ၢ်. တၢ်လၢကစာ်ယွၤအဘီအမုဒ်မုဒ်တၢ်မနုၤလဲၣ်. ဘီမုဒ်တဘျီအံၤကကဲထီၣ်အသးလၢအဆၢကတီၢ်မတၤလဲၣ်. ကကဲထီၣ်အသးဒ်လဲၣ်.

ပကဃုသ့ၣ်ညါဘၣ်တၢ်သံကွၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်စံးဆၢတက့ၢ်. ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲလံာ်စီဆံ့အပူၤ, ဒ်သီးတၢ်ဂ့ၢ်လၢအရ့ဒိၣ်တခါအသီးန့ၣ်တကးဘၣ်, အါတက့ၢ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဒၣ်ဖဲလံာ်စီဆံ့အသီတကတြၢ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.

ဘျီတၢ်စီယံၤဟ့ၣ်အတၢ်ကတိၤလၢအဆိကတၢ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်မူခိၣ်အဘီအမုဒ်အဂ့ၢ်န့ၣ်, ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **လံာ်မးသဲ ၃း၁-၂** န့ၣ်လီၤ.

“တၢ်လၢမုဒ်န့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် ပုၤဘျီတၢ် စီယံၤဟ့ၣ်ဟဲဝဲ, ဒီးစံၣ်တဲၤတဲၤလီၤတၢ်လၢ ယူၤဒၤ အပုၤမုဒ်ကနာ, ဒီးစံးဝဲဒၣ်, တီၢ်ယံာ်လီၤက့ၤသုးတက့ၢ်. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, မူခိၣ်အဘီအမုဒ်န့ၣ်ဘူးထီၣ်လံၤ.”

ပကထံၣ်ဘၣ်စ့ၢ်ကီး, ကစာ်ခရံၣ်အတၢ်ကတိၤအဆိကတၢ်စ့ၢ်ကီး, မ့ၢ်ဒၣ်မူခိၣ်ဘီမုဒ်အဂ့ၢ်န့ၣ်, ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ **လံာ်မးသဲ ၄း၁၇** န့ၣ်လီၤ.

“လၢန့ၣ်လံၤလံၤယုၣ်ဂ္ၤစံၣ်တဲၤတဲၤလီၤသီတၢ်, ဒီးစံးဝဲဒၣ်, တီၢ်ယံာ်လီၤကံၤသုးတက့ၢ်. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, မူခိၣ်အဘီအမုဒ်န့ၣ်ဘူးထီၣ်လံၤဝဲလံၤ.”

ကစာ်ယုၣ်ဂ္ၤစံးကတိၤ, တၢ်ဒိတၢ်တဲာ်အိၣ် (၃၉)ခါန့ၣ် ဘၣ်တၢ်ကွဲးအီၤလၢလံာ်စီဆံ့အပူၤန့ၣ် တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ပီၤအါတက့ၢ်မ့ၢ်ဒၣ်ဘၣ်ဃးဒီးကစာ်အဘီအမုဒ်အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. လီၤဆီဒၣ်တၢ်, တၢ်ကတိၤဒိ (၇)ခါန့ၣ်ဘၣ်တၢ်ကွဲးအီၤလၢ, လံာ်မးသဲ အဆၢဒိၣ်(၁၃)အပူၤန့ၣ်ဘၣ်ဃးဒ်ကစာ်ယွၤအဘီအမုဒ်အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. ကစာ်ယုၣ်ဂ္ၤသိၣ်လိအပျီအဘီတၢ်လၢ, တၢ်ထုကဖၣ်စ့ၢ်ကီး, မ့ၢ်ဒၣ်ပဘၣ်ဘါထုကဖၣ်လၢကစာ်ယွၤအဘီအမုဒ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **လံာ်မးသဲ ၆း၁၀** န့ၣ်လီၤ.

“ဒ်လၢမူခိၣ်အသီးန့ၣ်မိတၢ်မၤအသးလၢဟီၣ်ခိၣ်ချၢ စ့ၢ်ကီးဖဲဒၣ်နသးတက့ၢ်.”

ကစာ်ယုၣ်ဂ္ၤစံၣ်တဲၤတဲၤလီၤတၢ်ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်သးခုကစီၣ်အခါဒၣ်လဲၣ်န့ၣ်ကီးဝဲလၢ, ဘီမုဒ်အတၢ်သးခုကစီၣ်န့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ **လံာ်မးသဲ ၉း၃၅** န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးသိၣ်က့ၤသီက့ၤတၢ်လၢအဘျီဘျီပူၤ, ဒီးစံၣ်တဲၤတဲၤလီၤဘီမုဒ်အတၢ်သးခုအကစီၣ်,”

ကစာ်ယုၣ်ဂ္ၤမာ်လီၤအပျီအဘီတၢ်လၢ, အဝဲသ့ၣ်သန့က့ ကဘၣ်တၢ်စံၣ်တဲၤတဲၤလီၤတၢ်ဒၣ်, ဘၣ်ဃးဘီမုဒ်အဂ့ၢ်န့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ **လံာ်မးသဲ ၁၀း၆-၇** န့ၣ်လီၤ.

“မုမုဒ်လဲၤဆူအံၣ်စရုလးအဟံၣ်အသီလၢအဟါမာ်တဖၣ်အအိၣ်တက့ၢ်. ဒီးလဲၤစံၣ်တဲၤတဲၤလီၤတၢ်ဒီးစံး, မူခိၣ်အဘီအမုဒ်န့ၣ်ဘူးထီၣ်လံၤ.”

လာတန်နှင့်အပိ တာဂ်ဂါလာအဘဉ်ဃးဒီးမူခိဉ်ဘီမုာ်န့ဉ်, အရူဒိဉ်ဆံးအါလဲဉ်န့ဉ်ပထံဉ်ဘဉ်လီၤ.
**ဘဉ်ဆဉ် ခဲကန့ဉ်အံၤ, ဘဉ်ဃးဒီးမူခိဉ်ဘီမုာ်အဂ့ၢ်န့ဉ် ဘဉ်မနုၤတၢ်အိဉ်ဖျိဉ်သ့ဉ်တဖဉ်ဒီး
ပုၤခရံဉ်ဖိသ့ဉ်တဖဉ်အဘၢဉ်စၢၤန့ဉ်, တၢ်စံးကတိၤတၢ်အိဉ်မးအါအါန့ဉ်ဘဉ်မနုၤလဲဉ်.**

ဘဉ်မနုၤအပိလဲဉ်န့ဉ်, ပကထံဉ်ဘဉ်ဖဲလံာ်စီဆ့ဖိအဆၢတဆၢလာအမ့ၢ်, လံာ်လူၤကဉ် ၁၇:၂၀-၂၁
န့ဉ်လီၤ.

**“ဒီးပုၤဖၤရံၤရဲသံကွၢ်အီၤလာယွၤ အဘီအမုၢ်ကဟဲခဲလဲဉ်ခဲလဲဉ်, ဒီးအဝဲဒဉ်ကတိၤဆၢတၢ် ဒီးစံးဝဲ
ဒဉ်, တမ့ၢ် ဘဉ်ယွၤ အဘီအမုၢ်ဟဲဝဲအိဉ်ဒီး တၢ်ကွၢ်ထံကွၢ်ဖျါန့ဉ်ဘဉ်. ဒီးပုၤတစံးဘဉ်, ကွၢ်ကွၢ်, ဖဲအံၤ,
ကွၢ်ကွၢ်, ဖဲန့ဉ်ဘဉ်. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ,ကွၢ်ကွၢ်, ယွၤအဘီအမုၢ်အိဉ်လာသုသးကံာ်ပူၤလီၤ.”**

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. မ့ၢ်လာလံာ်စီဆ့အဆၢဖိတဆၢအံၤအပိလီၤ. တၢ်လာမူခိဉ်အဘီအမုၢ်န့ဉ်, ကအိဉ်ဒဉ်လာသုသး
ကံာ်ပူၤအပိ, အဝဲသ့ဉ်တဖဉ်န့ဉ်ဝဲဒ်န့ဉ်အသိးဒီး, လၢဟီဉ်ခိဉ်အဖိခိဉ်န့ဉ်ကစၢ်ယွၤအဘီအမုၢ်ကဲထီဉ်တသ့ဘဉ်န့ဉ်
မ့ၢ်ဒဉ်ပုၤအါဂၤအတၢ်ပာ်အသးလီၤ. လၢတၢ်န့ဉ်အပိပုၤခရံဉ်ဖိသ့ဉ်တဖဉ်, ဂုာ်ကျဲးစးမၤတၢ်သးခုကစီဉ်အတၢ်မၤ
ဒိဉ်ဒိဉ်လံာ်လံာ်ဒီး, ပုၤခရံဉ်ဖိသ့ဉ်တဖဉ်မ့ၢ်အါထီဉ်, ဒိဉ်ထီဉ်မး, လၢပုၤသ့ဉ်တဖဉ်အသးကံာ်ပူၤန့ဉ်ကစၢ်ယွၤအဘီ
အမုၢ်ကအိဉ်ထီဉ်ဒီး, လၢဟီဉ်ခိဉ်တဘျီအဖိခိဉ်န့ဉ်ကစၢ်ယွၤအဘီအမုၢ်ကဲထီဉ်ဝဲလီၤ. တၢ်သ့ဉ်တဖဉ်န့ဉ်မ့ၢ်
တၢ်အဘဉ်စ့ၢ်ကီးခါ.

ပမ့ၢ်ဃုသ့ဉ်ညါဘဉ်လၢ, လံာ်လူၤကဉ် ၁၇:၂၀ န့ဉ် ပကထံဉ်ဘဉ်လီၤ. မ့ၢ်ဒဉ်ကစၢ်ယုဉ်ဂ္တးအတၢ်စံးဆၢ
တၢ်ဆူ ပုၤဖၤရံၤရဲသ့ဉ်တဖဉ်လီၤ. ကစၢ်ယုဉ်ဂ္တးအတၢ်စံးဆၢလာအမ့ၢ် “သုသးကံာ်ပူၤ” န့ဉ်ကမ့ၢ်မတၤလဲဉ်. တၢ်စံး
ဆၢန့ဉ်ကအိဉ်ဝဲလၢ, လံာ်မးသဲ ၂၃:၂၇ န့ဉ်လီၤ.

**“ပုၤကွဲးလံာ်ဒီးပုၤဖၤရံၤရဲ,ပုၤလီတၢ်ဖိသ့ဉ်စၢၤ,သုဘဉ်အဖျိဉ်လီၤ. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ,သုလီၤကံာ် တၢ်သ့ဉ်
ခိဉ်လၢ အပူၤဝါအသး အသိးလီၤ. အချၢအလီၤန့ဉ်ဖျါဝဲဒီးအပံအလၢလီၤ. မ့မ့ၢ်အပူၤန့ဉ် ပုၤဝဲဒီးပုၤသံ
အပံအကွဲး, ဒီးကယံာ်တၢ်တကဆီဘဉ်ခဲလၢာ်လီၤ.”**

တၢ်လာမူခိဉ်ဘီမုာ်န့ဉ် အိဉ်ဝဲလၢ, ပုၤဖၤရံၤရဲသ့ဉ်တဖဉ်အသးကံာ်ပူၤန့ဉ်, ကစၢ်ယုဉ်ဂ္တးစံးတၢ်ဒ်န့ဉ်အသိး
ခါ, တမ့ၢ်ဘဉ်လုၤတက့ၤဘဉ်. မ့မ့ၢ်ဒ်န့ဉ်ဒီးကမ့ၢ်တၢ်မနုၤလဲဉ်.

တၢ်စံးဆၢန့ဉ်ပကထံဉ်ဘဉ်ဖဲ NIV အလံာ်စီဆ့အပူၤန့ဉ်လီၤ. ဘဉ်ဃးဒီးလံာ်စီဆ့အဆၢဖိတဆၢန့ဉ် ပုၤ
ကွဲးတၢ်တဂၤ, ကွဲးတံာ်ဃးတၢ်မၤနီၤလၢအမ့ၢ်, “Among you ” န့ဉ်လီၤ. ကစၢ်ယုဉ်ဂ္တးစံးတၢ်ဘဉ်ဃး,
“လၢသုအကျါ” န့ဉ် တမ့ၢ်ဘဉ်ဒ်သိးပထံဉ်ဘဉ်လၢနီၤခိအတၢ်ဖဲတၢ်ညဉ်အသိးဘဉ်. တၢ်ဆၢကတီၢ်ကအိဉ်ဝဲ
တခါလၢ, ကစၢ်ယွၤအဘီ အမုၢ်အိဉ်ထီဉ်လာပုၤသ့ဉ်တဖဉ်အကျါဘဉ်ဆဉ်ကအိဉ်ဝဲဒဉ်လာတၢ်ခူသ့ဉ်အပူၤန့ဉ်
မ့ၢ်ဒဉ်အတၢ်စံးပာ်လီၤ.

**လာတန်နှင့်အပိကစၢ်ယွၤအဘီအမုၢ်န့ဉ် ကအိဉ်ထီဉ်ဝဲဒဉ်
လၢဟီဉ်ခိဉ်တဘျီအံၤအဖိခိဉ်ဒီး, ပကထံဉ်ဘဉ်လၢပမဲာ်ချံ
ဒ်သိးတၢ်ဖဲတၢ်ညဉ်လၢ နီၤခိတကပၤန့ဉ် ကဒိဉ်ထီဉ်
လံာ်ထီဉ်ဝဲဒီး, ကအိဉ်ထီဉ်လၢ ဟီဉ်ခိဉ်ဒ်ဘဉ်ညါလီၤ.**

လၢအပူၤကွဲးန့ဉ်သ့ဉ်တဖဉ်အခါန့ဉ် ကစၢ်ယွၤအဘီအမုၢ်အိဉ်ထီဉ်ဝဲလံာ်လၢဟီဉ်ခိဉ်တဘျီအဖိခိဉ်န့ဉ် မ့ၢ်

ဒပ်တံ့မုာ်တံ့တီလီ. အိပ်ထီၣ်ဝဲအဆာကတီၢ်ခဲလဲၣ်. နတဲသ့စ့ၢ်ကီးခါ. မုာ်ဝဲလီၤ. တံၢ်အဝဲအံၤန့ၣ်မုာ်ဒပ်, ဧၤဒုၣ်တၢၤ သုၣ်အလီၢ်လီၤ.

ကစၢ်ယွၤတ့ၤလီၤ စီၤအဒၣ်ဒီးဒုးကဲထီၣ်အီၤလၢ စီၤပၤဒ်သိးကဟဘၣ်ဟီၣ်ခိၣ်ဒီဘုၣ်ညါလီၤ. တံၢ်ဂ့ၢ်အဝဲ အံၤန့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ **၁မိၤရှၢ ၁:၂၆** န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးယွၤစံးဝဲဒပ်, မ်ပတုၤလီၤ ပုၤကညီဒ်ပဂီၤဒပ်ပဝဲအသိး, ဒ်ပကစၢ်ဒပ်ပဝဲအသိးတက့ၢ်. ဒီးမ် အဟဒုၣ်ခါ ညုၣ်ခါလၢပိၣ်လဲၣ်ပုၤ, ဒီးထီၣ်ခါလံာ်ခါလၢတံၢ်ဖးဖိ, ဒီးဆၣ်ခါကီၢ်ခါ, ဒီးဟီၣ်ခိၣ်ဒီ ဘုၣ်ညါ, ဒီးကယံာ်တံၢ်အစွါ အစွဲလၢအစွါလၢဟီၣ်ခိၣ်ချာတက့ၢ်.”

ဘၣ်ဆၣ်လၢတယံာ်တမီၢ်အပူၤ စီၤပၤစီၤအဒၣ်တဂၤအတံၢ်ဟတံၢ်ပြးအတံၢ်စီအတံၢ်ကမိၤလီၤမံၢ်ကွံာ် တက့ၢ်ကလၢန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. တံၢ်လီၤန့ၢ်နီၢ်အံၣ်အုအယိအဝဲစ့ၢ်ကီးလူၤပိာ်ထွဲဝဲအခံလီၤ. စးထီၣ်ဖဲအဆာကတီၢ် ဖဲန့ၣ်အခါအဝဲသ့ၣ်တဖၣ်ကဲထီၣ်ကုာ်သ့ၣ်တဖၣ်လီၤ. မုာ်ကီၤလုာ်စၤတၣ်ဒီးအကလူးသ့ၣ်တဖၣ်ဒိၣ်စီလၢအဝဲသ့ၣ် အဖိခိၣ်လီၤ. မုာ်ကီၤလုာ်စၤတၣ်ဂုၢ်န့ၢ်အတံၢ်စီအတံၢ်ကမိၤဒီး, ဟတံၢ်လၢပုၤကညီသ့ၣ်တဖၣ်အဖိခိၣ်ဒီး သ့ၣ်ထီၣ်အ ဘီအမုာ်လၢ ဟီၣ်ခိၣ်ဒီဘုၣ်ညါလီၤ.

လၢန့ၣ်တကးဘၣ်, ပုၤကညီသ့ၣ်တဖၣ်ဟတံၢ်ဒီးဒိၣ်စီလၢပုၤကညီအဂုၤအဂၤသ့ၣ်တဖၣ်အဖိခိၣ်ဒီးသ့ၣ် ထီၣ်အဘီအမုာ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢဟီၣ်ခိၣ်ချာလီၤ. တံၢ်အံၤန့ၣ်တမုာ်ဘၣ်ကစၢ်ယွၤအတံၢ်ဘၣ်အသးဘၣ်. ဘၣ်ဆၣ် ဒ်သိး ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်ကမၤန့ၢ်တံၢ်မၤလိအကီၢ်န့ၣ် ကစၢ်ယွၤဟ့ၣ်တံၢ်အခွဲးအယာ်လၢတံၢ်ဒ်အံၤန့ၣ်ကမုာ်ဒပ် တံၢ်တစီၢ်တလီၢ်အဆာကတီၢ်တခါလီၤ.

တံၢ်ဆာကတီၢ်အိၣ်တုာ်လံတခါလၢ, ကစၢ်ယွၤသ့ၣ်ထီၣ်အဘီအမုာ်လၢပုၤအံၣ်စရုလးဖိအကျါန့ၣ်ပထံၣ် ဘၣ်လီၤ. ပုၤအံၣ်စရုလးဖိအစီၤပၤသ့ၣ်တဖၣ်ဆုၣ်နီၤဒ်စီၤပၤလၢယွၤအလီၢ်ပစီာ်အဂ့ၢ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်ဖဲ လံာ် **၁ကွဲးနီၣ်တံၢ် ၂၉:၂၃** န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးစီၤရှၢလီၤမိၤဆုၣ်နီၤစီၤပၤလၢယွၤအလီၢ်ပစီာ်လၢအပာ်စီၤဒၤဝံးအလီၢ်, ဒီးဘီၣ်ထီၣ်ညီထီၣ်, ဒီးအံၣ်စရု လးခဲလၢာ်စ့ၢ်ဝဲအကလုာ်လီၤ.”

ဘၣ်ဃးဒီးတံၢ်အတံၢ်သီတခါအံၤန့ၣ်, အိၣ်ထီၣ်ဒီးတုၤလီၤဆူစီၤပၤစီၤစံးဒကံယၤ, လၢအမုာ်စီၤပၤလၢ အအာတဂၤအစီၤကတံၢ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, လံာ်ဝံယဃးစကုလး **၂၁:၂၅-၂၇** န့ၣ်အသိး, လၢဝံယဃးစကု လး အတံၢ်ကွဲးဒ်ကစၢ်ယွၤမၤလိာ်အီၤအသိးလီၤ.

“ဒီးနဲဒပ်အံၤ, အံၣ်စရုလးအပဒိၣ်ဖးဒိၣ်အအာဒီးတတီတလီၤဘၣ်, လၢအမုာ်တနံၤဘၣ်ဖဲ အတံၢ်ဒဲးဘး အကတံၢ်တဂၤဧၤ, -ကစၢ်ယွၤစံးဒ်အံၤ, ဘီၣ်လီၤကွံာ်ခိၣ်ဖၢၣ်, ထူးထီၣ်ကွံာ်ခိၣ်သလူး တက့ၢ်. တမုာ်လၢဘၣ် နတံၢ်ဘၣ်. ပာ်ထီၣ်ထီပုၤလၢအအိၣ်ဆီၣ်လီၤ, ဒီးဆီၣ်လီၤပုၤလၢအအိၣ်ထီၣ်ထီ တက့ၢ်.” ယကကျါအိထီလံာ်, ယကကျါအိထီလံာ်, ယကကျါအိထီလံာ်အီၤလီၤ. ဒီးတအိၣ်လၢ ဘၣ်တုၤပုၤတဂၤဟဲလၢအမုာ်အတံၢ်နီၢ်နီၢ်, ဒီးယကဟ့ၣ်အီၤလီၤ.”

လၢတံၢ်ဒ်န့ၣ်အယိ, ကစၢ်ယွၤသ့ၣ်ထီၣ်အဘီအမုာ်လၢပုၤအံၣ်စရုလးဖိသ့ၣ်တဖၣ်အကျါအံၤန့ၣ်, လီၤမံၢ်ကွံာ် ဒီး, ဒ်သိးလံာ်စီဆ့အတံၢ်ကွဲးအသိး, တံၢ်ဟတံၢ်ပြးန့ၣ်အိၣ်ထီၣ်ဒပ်လၢ, ပုၤကလုာ်အဂၤအစုပူၤန့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ (**လံာ်လူၤကပ် ၂၁:၂၄**) န့ၣ်အသိးလီၤ.

တၢ်မၤလိလၢအကဟဲသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် ပကဃုသ့ၣ်ညါတၢ်ဘၣ်ဃးတၢ်ဂ့ၢ်လၢအမ့ၢ်, “ပုၤကလုာ်အက
အမ့ၢ်အလါ” န့ၣ်လီၤ.

ပတဘၣ်သးပုၤနီၢ် လံာ်စီဆုံလၢအမ့ၢ်, လံာ်ဝံယဃးစကုလး ၂၁:၂၇, န့ၣ်လီၤ. အတၢ်ကွဲးလၢအမ့ၢ်,-
“ဒီးတအိၣ်လၢဘၣ်တုၤ ပုၤတက ဟဲလၢအမ့ၢ်အတၢ်နီၢ်နီၢ်, ဒီးယကဟ့ၣ်အီၤလီၤ.”

တၢ်လၢ “ပုၤတက” န့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ကစၢ်ခရံၣ်လီၤ. လၢကစၢ်ယွၤအဘီအမ့ၢ်အပူၤန့ၣ်အဝဲကကဲထီၣ် စီၤပၤ
တကဒီး, ကဟဲဒ်သိးပုၤဟတၢ်အစီၤပၤတကလီၤ. ဘၣ်ဆၣ်တမ့ၢ်လၢအတၢ်ဟဲအခိၣ်ထံးတဘျီဘၣ်, ကမ့ၢ်ဒၣ်လၢ
အတၢ်ဟဲ ခံဘျီတဘျီအခုအခါအပူၤလီၤ.

ဘၣ်ဆၣ် ပုၤအံၣ်စရုလးဖိသ့ၣ်တဖၣ်တန့ၢ်ဟံၢ်တၢ်အံၤန့ၣ်ဘၣ်. အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်န့ၢ်ဟံၢ်ကမၣ်တၢ်, ဘၣ်ဃး
ဒီးလံာ်စီဆုံအဆၢလၢအမ့ၢ်, လံာ်ဝံယရၢယၤ ၉:၆ န့ၣ်လီၤ.

“တၢ်စံၣ်ညီၣ်ကအိၣ်လၢအဖဲဘၣ်ခိၣ်”

လၢန့ၣ်အဃိပုၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်, ချူဒၣ်ဟီၣ်ခိၣ်တၢ်စီတၢ်ကမိၤဒီးအဘီအမ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ဒီးတၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်
ကလၢထီၣ်ပုၤထီၣ်လၢမ့ၢ်ရံၣ်ယၤအတၢ်ဟဲခဲတစုအပူၤအဂ့ၢ်န့ၣ်, ပုၤသ့ၣ်ညါဒၣ်စ့ၤကလီၤ. ဒ်န့ၣ်အသိးပုၤခရံၣ်ဖိ
သ့ၣ်တဖၣ်စ့ၤကီး, ဒ်ကစၢ်ခရံၣ်သိၣ်လိပုၤတၢ်ထုကဖၣ်လၢအမ့ၢ်, “နဘီနမ့ၢ်န့ၣ် မဲအဟဲတက့ၢ်” အဂ့ၢ်န့ၣ် တၢ်နီၢ်
ဟံၢ်တအိၣ်စ့ၤကီးဘၣ်. ကစၢ်ခရံၣ်အတၢ်ကတိၤလၢအမ့ၢ်, “နဘီနမ့ၢ်မဲအဟဲတက့ၢ်. ဒ်လၢမူခိၣ်အသိးန့ၣ်မဲတၢ်မၤ
အသးလၢဟီၣ်ခိၣ်ချာစ့ၤကီးဖဲဒၣ်နသးတက့ၢ်.” အခိၣ်ပညီၣ်လၢအမ့ၢ် တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤန့ၣ် တသ့ၣ်ညါဝဲလ့ၤတုၤလ့ၤတီၤ
စ့ၤကီးဘၣ်.

ပုၤအံၣ်စရုလးဖိသ့ၣ်တဖၣ်ချူဒၣ်, တၢ်အဘီအမ့ၢ်ဘၣ်ဃးဒီးဟီၣ်ခိၣ်တကပၤအသိး, ပုၤခရံၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်
စ့ၤကီးချူဒၣ်တၢ်အဘီအမ့ၢ်ဘၣ်ဃးမူခိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်လံာ်စီဆုံအတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤစံးဘၣ်ပုၤလၢ, မူခိၣ်
ဒီးဟီၣ်ခိၣ်အဘီအမ့ၢ်အိၣ်ခဲဘၣ်ဆၣ်, မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်တမံၤဃီန့ၣ်လီၤ. တၢ်ခဲဘၣ်တၢ်ဟံၢ်ဖျိၣ်အီၤန့ၣ်လီၤ.

ဟီၣ်ခိၣ်တဘျီလၢအိၣ်ဒီး, တၢ်ကမၣ်ဒီးတၢ်သံန့ၣ်, ကစၢ်ယွၤဒုးအိၣ်ထီၣ်အတၢ်စီအတၢ်ဆုံသ့ၣ်န့ၣ် သုန့ၣ်
စ့ၤကီးဧါ. တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ကလၢထီၣ်ပုၤထီၣ်ဖဲ, ကစၢ်ယွၤဒုးအိၣ်ထီၣ်အဘီအမ့ၢ်ဖဲဟီၣ်ခိၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.

ကစၢ်ယွၤဒုးအိၣ်ထီၣ်အဘီအမ့ၢ်ခဲလဲၣ်ခဲလဲၣ်ဒီးကဒုးအိၣ်ထီၣ်ဝဲဒ်လဲၣ်ဒ်လဲၣ်န့ၣ် ဒုးသ့ၣ်ညါပုၤစ့ၤကီး
လီၤ. တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ပသ့ၣ်ညါဘၣ်လၢဝံသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်စံးတၢ်ကတိၤသ့ၣ်တဖၣ်လီၤ.

တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ပမ့ၢ်ကွၢ်ဖဲလံာ်ဝံဒၤနံးယုလးအဆၢဒိၣ် ၂ဒီး၇ န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. ကစၢ်ယွၤဒုးသ့ၣ်ညါ
ပုၤတၢ်အံၤတဖၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်ခိဖျိလၢတၢ်မံမိၣ်ခဲခါအပူၤလီၤ. နီၢ်ကံၢ်တၢ်တခါန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်, ဘၤဘူလိၣ်အစီၤပၤနဘူၤကးန့
စၢ်အတၢ်မံမိၣ်ဒီး, ခဲခါတခါန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်, စီၤဒၤနံးယုလး အတၢ်မံမိၣ်န့ၣ်လီၤ.

ပကဃုသ့ၣ်ညါဘၣ်တၢ်ဂ့ၢ်လၢအပူၤကွၢ်အနံၣ် (၂၆၀၀)ဃုာ်ဃုာ်လၢအမ့ၢ်တၢ်မံမိၣ်ခဲခါအဂ့ၢ်တက့ၢ်.
တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်, တၢ်ဆၢကတီၢ်လၢအပူၤကွၢ်အနံၣ် (၂၆၀၀)ဃုာ်ဃုာ်ဆူခဲကနံၣ်အံၤလၢအမ့ၢ်ပအိၣ်မူအခါ
ပထံၣ်ဘၣ်လၢပမဲာ်ချုံအပူၤလၢအမ့ၢ်ကီၢ်မတၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢအဒိၣ်စိလၢဟီၣ်ခိၣ်ဒီဘျီညါအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

ပကစးထီၣ်ဃုသ့ၣ်ညါလံာ်ဝံဒၤနံးယုလး ၂:၁-၁၁ န့ၣ်တက့ၢ်.

ဖဲခါအဆၢကတီၢ်အပူၤန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လၢ ဟီၣ်ခိၣ်ဒီဘျီညါန့ၣ် စီၤပၤနဘူၤကးန့စၢ်အတၢ်ဒိၣ်စိန့ၣ်ပထံၣ်
ဘၣ်လီၤ. အဝဲမံမိၣ်ဘၣ်တၢ်လီၤပျံၤလီၤဖုးအတၢ်မံမိၣ်ဒီး ဆိကမိၣ်ဝဲလၢကသံဘၣ်ဖုးလီၤ. လၢတၢ်န့ၢ်အဃိ, အသး

ကိုထိခိုက်ဒီးမဲဝဲတန့ၢ်ဘၣ်လီၤ. ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်မဲမိၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်အဝဲမၤနီၣ်ဝဲတန့ၢ်လၢၤဘၣ်. တၢ်မဲမိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်ဟါမၤ ကွံာ်လၢအခိၣ်န့ၢ်အပူၤလဲဝဲန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်တၢ်မဲမိၣ်တခါအံၤမၤထီၣ်ဒုၣ်ထီဒါအသးဒီးမၤကိုထီၣ်အသးဒိၣ်မးတုၤ ဒၣ်လဲာ်မဲတန့ၢ်အိၣ်တဘဲန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အဃိစီၤပၤမၤလိာ်ပုၤကိးပုၤကွဲးလံာ်, ဒီးပုၤသ့တၢ်အူတၢ်သမူဒီးပုၤမၤ ကဒါပမဲာ်ဒီးပုၤကွၤစ့းဖိဒိသိးအကဒုးန့ၣ်စီၤပၤအတၢ်မဲမိၣ်လၢတန့ၢ်ဃီအပူၤလီၤ. ဘၣ်ဆၣ်မတၤတဂၤမးတဲတၢ်မဲ မိၢ်အခီပညီတသ့နီတဂၤဘၣ်.

ပကဃုသ့ၣ်ညါဘၣ်ကဒီး **လံာ်ဝဲဒၤနးယုလး ၂:၁၂** န့ၣ်တက့ၢ်.

“မၤသးဒိၣ်န့ၣ်ဒီး စီၤပၤသးထီၣ်ဒီးသးကဲၤထီၣ်,

ဒီးမၤလိာ်ဝဲလၢပုၤကမၤသံကယံာ်ပုၤကူၣ်တၢ်သ့လၢ ဘၢဘူၤလိာ်ခဲလၢာ်လီၤ.”

လံာ်စီဆုံဖိတဆၢအံၤစံးဘၣ်ပုၤ, စီၤပၤအသးထီၣ်ဒီးမၤလိာ်ဝဲလၢပုၤကမၤသံကယံာ်ပုၤကူၣ်တၢ်သ့ခဲလၢာ် လၢဘၢဘူၤလိာ်လီၤ.

လၢပုၤကူၣ်တၢ်သ့ခဲလၢာ်တဖၣ်အကျါန့ၣ် စီၤဒၤနးယုလးဒီးအတံၤသကိးသၢဂၤစ့ၢ်ကိးန့ၣ်အိၣ်ဝဲဒၣ်လၢ အဝဲသ့ၣ်အပူၤလီၤ. ဖဲအခုအခါဖဲန့ၣ်အခါန့ၣ်, အဝဲသ့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ပုၤသးစၢ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်ဒီး, အဝဲသ့ၣ်အလီၢ်အလၢဆံး ဒံးအဃိ, ဖဲစီၤပၤကိးတၢ်အခါအဝဲသ့ၣ်တအိၣ်ဝဲဘၣ်.

“ပကဃုသ့ၣ်ညါလံာ်ဝဲဒၤနးယုလး ၂:၁၄-၁၆ န့ၣ်တက့ၢ်.”

“တုၤန့ၤတစု စီၤဒၤနးယုလးစံးဆၢစီၤပၤအပုၤမၤသံတၢ်ဖိအခိၣ်စီၤအၤရၤယံး, လၢအလဲၤ ထီၣ်မၤ သံ ဘၢဘူၤလိာ်အပုၤကူၣ်တၢ်သ့တဖၣ်, အိၣ်ဒီးတၢ်ကူၣ်တၢ်ဆး, ဒီးတၢ်ကူၣ်သ့လီၤ. စံးဆၢတၢ်ဒီးစံးလၢ စီၤပၤအပဒိၣ် စီၤအၤရၤယံး, တၢ်မၤလိာ်န့ၢ်လၢစီၤပၤန့ၣ်မ့ၢ်အဘၣ်မနုၤလဲာ် ဒီးစီၤအၤရၤယံး ဘိးဘၣ် သ့ၣ်ညါ စီၤဒၤနးယုလးလၢ တၢ်န့ၣ်တမံၤလီၤ.”

“ဒီးစီၤဒၤနးယုလး လဲၤန့ၣ်ဆူစီၤပၤအအိၣ်, ဒီးဃုကညးစီၤပၤလၢအကဟ့ၣ်လီၤအီၤလၢအဆၢကတီၢ်, ဒီးသါကဖးလၢအဒိၣ်အယိာ်လၢစီၤပၤအမဲာ်ညါလီၤ.”

လၢစီၤပၤအပုၤမၤသံတၢ်ဖိအခိၣ် စီၤအၤရၤယံးအဃိ, စီၤဒၤနးယုလးလဲၤန့ၣ်ဆူစီၤပၤအအိၣ်, ဒီးဃုကညး စီၤပၤလၢအကဟ့ၣ်လီၤအီၤလၢတၢ်အဆၢကတီၢ်လီၤ. ဆူညါန့ၣ်တၢ်ကမၤအသးဒိၣ်လဲာ်န့ၣ် ပကထံာ်ဘၣ်ဖဲ, **လံာ် ဒၤနးယုလး ၂:၁၇-၁၉** န့ၣ်လီၤ.

“တုၤန့ၤတစုစီၤဒၤနးယုလးလဲၤဆူအဟံာ်, ဒီးဘိးဘၣ်သ့ၣ်ညါအဂီၢ်မိၣ်, စီၤဃုနုၤနုၤယၤ, စီၤမံၤရူအုလး, ဒီးစၤရၤယၤ,- ဒ်သိးအကဃုလၢမူခိၣ်အကစၢ်အတၢ် သးကညီၤလၢတၢ်အိၣ်ခူသ့ၣ်တမံၤအံၤအဂ့ၢ်, လၢပုၤသ့တမၤ ဟးဂီၢ်စီၤဒၤနးယုလးဒီး အဂီၢ်မိၣ်အိၣ်ဒီးဘၢဘူၤလိာ်အပုၤကူၣ်တၢ်သ့အဂၤတဖၣ်တဂ့ၤလီၤ.”

“တုၤန့ၤတစုတၢ်လိာ်ဖျါထီၣ်တၢ်အိၣ်ခူသ့ၣ်တမံၤန့ၣ်လၢတၢ်ထံာ်တၢ်လၢမုၢ်နုၤ, ဒီးစီၤဒၤနးယုလး စံးထီၣ်ပတြၢမူခိၣ်ကစၢ်လီၤ.”

စီၤဒၤနးယုလးဒီးအဂီၢ်မိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢအမ့ၢ်, စီၤမံၤရူအုလး, ဒီးစၤရၤယၤ,- ဒ်သိးအကဃုတၢ်လၢ, တၢ် ထုကဖၣ်အပူၤဆူမူခိၣ်အကစၢ်လၢအမ့ၢ်ကစၢ်ယွၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲစီၤဒၤနးယုလးအိၣ်လၢတၢ်မဲအခါ, ကစၢ်ယွၤဟ့ၣ်အီၤ

လာတင်မိမိခိုလာတင်အိပ်ခိုသူတင်မံနဲ့လာတင်ထံတင်လာမုနီနဲ့လီ။ စီဒေနံယုလးမးနီတင်မိမိခိုအတင်ခို
သူဒီးလာခံတနီနဲ့ အဝဲလဲဆူစီပပအအိခိုဒီး, ဘဉ်ပးဒီးတင်မိမိခိုအတင်ခိုသူအဂ္ဂါနဲ့အဝဲစံးကတိတင် အဂ္ဂါ
နဲ့ပထံတင်ဘဉ်ဖဲ, လံဒဲဒဲနံယုလး ၂:၂၈-၃၀ နဲ့လီ။

**“မုမုကစာအိခိုဝဲလာ မုခိတဂလာအလိခိုဖျါတင်ခိုသူတဖဉ်, ဒီးအဝဲဒဉ်ဘိးဘဉ်သုညါ
စီပပနဘူ ကးန့စာလာ တင်လာအကမအသးလာမုနီတဖဉ်လာအလိခိုနဲ့လီ။ နတင်မိမိ,
ဒီးနမဲခိအထံတင်လာညါခိ လာနလိခိမံအပူနဲ့မုအအံ,**”

“နဲဒဉ်စီပပစာ, နတင်ဆိကမိခိုထီခိုလာနလိခိမံအပူလာတင်လာအကမအသးလာခိဆူညါအဂ္ဂါ
လီ။ ဒီးပုလာအလိခိုဖျါတင်ခိုသူနဲ့ဘိးဘဉ်သုညါနုလာတင်လာအကမအသးလီ။”

“ဒီးတင်လာယအံ, တင်ခိုသူတင်မံအံအိခိုဖျါထီခိုလာယမဲခိညါ, တမုဘဉ်လာ တင်ကူညါသု
အိခိုဒီးယ ခိနီကယံတင်သးတက့နဲ့ဘဉ်. မုဒဲသိးတင်ကဘိးဘဉ်သုညါစီပပလာ တင်အခိ
အယိခိုနဲ့, ဒီးဒဲသိးနကသုညါနသးအဆိကမိခိုတင်လီ။”

တချးလာစီဒဲဒဲနံယုလးစံးကတိတင်ဘဉ်ပးတင်မိမိခိုအတင်ခိုသူနဲ့, စံးဘဉ်စီပပလာ, “မုမုကစာ
အိခိုလာမုခိတဂလာအလိခိုဖျါတင်ခိုသူတဖဉ်, ဒီးအဝဲဒဉ်ဘိးဘဉ်သုညါနုနဲ့လီ။” လာနဲ့တကးဘဉ်တဲ
ဘဉ်စီပပလာ, တမုဘဉ်လာ တင်ကူညါသုအိခိုဒီးယခိနီကယံတင်သးတက့နဲ့ဘဉ်နဲ့လီ။

**“ တင်အံမုဒဉ်, တင်ဆီခိုလီပသးအတင်
ဒိတင်တဲခိုနဲ့တမုဘဉ်ခါ.”**

စီဒဲဒဲနံယုလး, အတင်ကတိစးထီခိုတဲဝဲအဂ္ဂါနဲ့ပထံတင်ဘဉ်ဖဲ, လံဒဲဒဲနံယုလး ၂:၃၁-၃၅ နဲ့
လီ။

**“နဲဒဉ်စီပပစာ, နကွင်တင်, ဒီးကွင်ကွင်, တင်ဂါတင်ဖိဖးဒိခိုလီ။ မုအခိအထီ,
ဒီးကယံကယူခိခိမးလီ။**

ဒီးဆာထာခိုလာနမဲခိညါဒီးအကွင်အဂါအိခိုဝဲဒီးအကဟုတင်အကညါခိခိုလီ။”

“တင်အဂါနဲ့မုအအံ, အခိနဲ့မုထူစီ, အသးနါပုဒီးအစုမုစု, အဟာဖးဒီးအကံခိုခိုမု
တိ, - အခိခိုခိုမုထး, အခိလဲခိုမုထးတနီဒီးကပံတနီလီ။”

“နကွင်ဒဲးတင်တုအစုတအိခိုဘဉ်ဒီး, တင်ကူးတဲခိုကွင်လင်တဖျါလာ အဘဉ်တိဘဉ်ထံးဒီး
တင်ဂါအခိလာအမုထးဒီးကပံ, ဒီးမလီကလဲအီလီ။”

“တုနုတစုထး, ကပံ, တိ, စု, ဒီးထူတဖဉ်နဲ့လီကလဲလီ, ဒီးကဲထီခိုတင်ဒဲဖုလာ တင်ကိ
အကတိ ယိဘုအလီတအိခိုဘဉ်လာအဂါဘဉ်. ဒီးလင်လာအဘဉ်တိဘဉ်ထံးဒီးတင်ဂါနဲ့ကကဲထီခို
ကစာဖးဒိခိုတဖျါ, ဒီးမပုဟီခိခိခိဘဉ်ညါလီ။”

လံစီဆဲဖိတဆာအံနဲ့မုဒဉ်, စီဒဲဒဲနံယုလးစံးဘဉ်စီပပလာတင်မိမိခိုအဂ္ဂါဒီးတင်မိမိခိုအပူတင်မအ
သးအဂ္ဂါနဲ့လီ။ စီဒဲဒဲနံယုလးစံးဘဉ်, နဲဒဉ်စီပပစာ, နကွင်တင်, ဒီးကွင်ကွင်, တင်ဂါတင်ဖိဖးဒိခိုနဲ့, မုအခိ
အထီ, ဒီးကယံကယူခိခိမးလီ။ ဒီးဆာထာခိုလာနမဲခိညါဒီးအကွင်အဂါအိခိုဝဲဒီး အကဟုတင်အကညါ ခိခိမး
လီ။ တင်ဂါဖးဒိခိုတခါအံဘဉ်တင်မအ အီလာ သးတူး လွင်ကလုလီ။ တင်ဂါဖးဒိခိုအခိနဲ့မုထူစီ, အသးနါ

ပျားအစုမှာစု, အဟာဖဒီးအကံင်ဒုင်မှာ တီ, အခိင်ဒုင်မှာထး, အခိင်လုင်မှာထးတနီဒီးကပံင်တနီလီ. တာ်သုင် တဖင်နုင်မှာဒုင်တာ်မအီလသးတူး လွင်ကလုင်လီ.

စီဒနးယုလးစံးဘုင်စီပလ, နကွင်ဒီးတာ်တုအစုတအိင်ဘုင်ဒီး, တာ်ကူးတဲင်ကွင်လကံင်တဖျာင်လအဘုင် တိဘုင်ထံးဒီးတာ်ဂီအခိင်လအမှာထးဒီးကပံင်, ဒီးမလီကလဲအီလီ. ဒီးကဲထီင်ဖုလတာ်ကီအခါယီဘုအ လီအဖိခိင်, ဒီးကလံအူဒဲကွင်အီ, ဒီးအလီတအိင်ဘုင်လအကီဘုင်နုင်လီ. ဘုင်ဆုင်မုမှာလကံင်တခီကဲထီင် ကစာ်ဖးဒိင်တဖျာင်ဒီးမပုလဟီင်ခိင်ဒီဘုင်ညါလီ.

တာ်မိင်တခါအံလီကမာကမုဒိင်မလဲင်.

အခိပညီဒဲလဲင်.

ပကကွင်ကဒီးဆု လံင်ဒနးယုလး ၂:၃၆ နုင်တကွင်.

“အနုင်မှာတာ်မိင်, ဒီးပကဖးလအဒိင်အယိင်လအစီပလအမဲင်ညါလီ.”

လံင်စီဆုဖိတဆာအံ စံးဘုင်ပုလ, စီဒနးယုလး စံးကတိတာ်ဘုင်ဃးဒီး တာ်မိင်အတာ်နုညုင်အဂု နုင်လီ. တာ်လသးတူးလွင်ကလုင်နုင်မှာ တာ်မနုတဖင်လဲင်. အဲဒိဒီးစံးတာ်မနုလဲင်. လအနုင်တကးဘုင်, တာ် လလကံင်တဖျာင်နုင်မှာတာ်ဒဲလဲင်. ဘုင်မနုအဝဲမဟးဂီကွင်တာ်ဂီတာ်ဖိဒိင်နုင်လဲင်. တာ်စံးဆာနုင်ပကထံင် ဘုင်လ, လံင်ဒနးယုလး ၂:၃၇-၄၀ နုင်လီ.

“နဲဒုင်စီပလ, နမှာစီပလတဖင်အစီပလ, ပုလအမုခိင်အကစာ်ဟုင်လီတာ်အဘီအမှာ, ဒီးတာ် အစီအမိ, ဒီးတာ်အဂံင်အဘါ, ဒီးတာ်လကပီလီ.”

“ဒီးဖဲဒုင်ပုကညီဖိအိင်ဝဲဆိဝဲတပုလုင်လုင်နု ဟုင်လီဆုင်ဖိကီဖိလအပုင်လုင်ကျါ, ဒီးထီင် ဖိလံင်ဖိလ မူကပိင်လီတဖင်လအစုပု, ဒီးပင်နုလအတာ်ခဲလအနုင်အခိင်လီ. နဲဒုင်အံ နမှာတာ် အခိင်ထူအံလီ.”

“လအနုလီခဲနု ဘီမှာအကဆဲးနုနု တဘီမှာကအိင်ထီင်, ဒီးဘီမှာတီအက သဘီမှာ တဘီမှာ လအက စံင်ညီင်ဟီင်ခိင်ဒီဘုင်ညါကအိင်ထီင်လီ.”

“ဘီမှာလွင်ဘီမှာတဘီမှာနု ကဆုင်ဝဲဒဲထးအသိးလီ. ဒဲထးမကကံင်ကွင်ဒီးမလီကလဲကွင်က ယံင်တာ်တမံလုင်လုင်အသိး, ဒီးဒဲထးမလီကလဲတာ်တဖင်အသိးနုကမလီကလဲဒီးမသဘုးတာ်ခဲ လအနုင်လီ.”

လံင်စီဆုအဆာဖိတခါအံစံးဘုင်ပု, တာ်သုင်တဖင်ကဟဘုင်ဟီင်ခိင်ဒီဘုင်ညါလီ. တာ်အံမှာဒုင်ကစာ် ယုဒးသုင်ညါပုဘုင်ဃးဟီင်ခိင်အဘီအမှာလွင်ခါအဂုနုင်လီ. ဘုင်ဃးဒီးဘီမှာလွင်ခါ, အတာ်ဆာကတီအစရီ နုင်မှာဒုင်ဒဲအဖိလအသိးလီ.

သးတူးအမံ	တာ်ဂီအမိပု	အခိပညီ	တာ်ဟတာ်ပြးအဆာကတီ
ထူ	အခိင်	ဘဘူလိင်အဘီအမှာ	BC 606-BC 538 (68 yrs)
စု	အသးနုပုဒီးအစု	မံဒိင်-ပါရုအဘီအမှာ	BC 538-BC 331 (207 yrs)
တီ	အဟာဖဒီးအကံင်ဒုင်	ဟုးဘုင်အဘီအမှာ	BC 331-BC 160 (171 yrs)
ထး	အခိင်ဒုင်ဒီးအခိင်လုင်	ရိမုအဘီအမှာ	BC 160-AD 476 (636 yrs)

တၢ်လၢအခိၣ်လၢအိၣ်ဒီးထးဒီးကပံာ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ် ရီမ့ၤအဘီအမ့ၢ်အတၢ်ဟတၢ်ပြးလၢဘၣ်တၢ်ဆီတလဲကွံာ် အီၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်အဝဲန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ထးဒီးကပံာ်အဘၣ်စၢၤန့ၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်စၢၤဖျိၣ်လိာ်အသး, ဒ်ပစံးတၢ်အသး, အိၣ်ဒီးတၢ် နၢမ့ၢ်လိာ်အသးလီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ်ပကထံာ်ဘၣ်ဖဲ, လံာ်ဒၤနံးယုလး ၂:၄၁-၄၃ န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးမ့ၢ်နထံာ်အခိၣ်လၢ, ဒီးအခိၣ်မ့ၢ်ဒိၣ်လၢအမ့ၢ်ကပံာ်တနီၤဒီးထးတနီၤဒီး ဘီမ့ၢ်န့ၣ် ကလီၤဖး ဘၣ်ဆၣ်ဒီး, ထးအဂံၢ်အဘၣ်ကအိၣ်ဝဲလၢအပူၤလီၤ. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, နထံာ်ထးဃါယုာ်ဒီးကပံာ်လီၤ.”

“ဒီးမ့ၢ်ခိၣ်မ့ၢ်ဒိၣ်မ့ၢ်ထးတနီၤ, ဒီးကပံာ်တနီၤဒီး, ဘီမ့ၢ်ကဆူၣ်တနီၤ, ဒီးကကၢ်ညီတနီၤလီၤ.”

“မ့ၢ်နထံာ်ထးဃါယုာ်ဒီးကပံာ်သတးဒီး, ကမၤဃါယုာ်အသးဒီးပုၤကညီအချံအသၣ် ဘၣ်ဆၣ် ဒီး, တစဲဘူးလိာ်အသးဘၣ်. ကွၢ်ကွၢ်, ဒ်ထးတယီယုာ်ဘၣ်ဒီးကပံာ်အသးန့ၣ်လီၤ.”

တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် ကမ့ၢ်မတၤတဖၣ်လဲၣ်.

“မ့ၢ်နထံာ်ထးဃါယုာ်ဒီးကပံာ်သတးဒီး”

ထးန့ၣ်မ့ၢ်ဝဲ - ရီမ့ၤအဘီအမ့ၢ်ဒီးဘၣ်ဃးဒီးအတၢ်ဟတၢ်ပြး

ကပံာ်န့ၣ်မ့ၢ်ဝဲ - တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဒီးရီမ့ၤပရံၣ်ကွံာ်စီၤသီ (Pope) လၢအဝဲသ့ၣ်တဖၣ်ဒ်မ့ၢ်အိၣ်ဒီးတၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်လၢ, ကဘၣ်ညူၣ်ထီၣ်ဟီၣ်ခိၣ်အဘီအမ့ၢ်ဒ်ယုာ်ဂ္ဂးအတၢ်စံးပာ်အသးအဝဲသ့ၣ်တဖၣ်စံးကတီၤတၢ်ကၢ်ကၢ်ကျၢၤကျၢၤအဂ့ၢ် ဒီးအတၢ်ဘၣ်ထွဲသ့ၣ်တဖၣ်. (လံာ်မးသဲ ၆:၁၀)

ပုၤရီမ့ၤအဘီအမ့ၢ်ဒီးလၢအဘၣ်ဃးဒီးအီၤသ့ၣ်တဖၣ် (မ့ၢ်မဆါတနံၤအံၤပကိးလၢကီၢ်ယူရပၤ) ဒီးရီမ့ၤ အတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် ပာ်ဖျိၣ်လီၤအသးကဒဲကဒဲလီၤ. လီၤဆီဒၣ်တၢ်စီၤပပဲးပုၤဒီးချၢၣ်လၢမဂနံၣ်တၢ်ဟအဖီ လာ်န့ၣ် “ရီမ့ၤအဘီအမ့ၢ်လၢအစီအဆံ” အိၣ်ထီၣ်ဝဲလီၤ.

တၢ်ဂီၤဖးဒိၣ်အခိၣ်လၢ ဘၣ်တၢ်မၤအီၤလၢထးဒီးကပံာ်စ့ၣ်ကဲထီၣ်, ရီမ့ၤ အဘီအမ့ၢ်လၢ အစီ အဆံတဘျီ စ့ၣ်ကိးလီၤ.

တၢ်လၢအခိၣ်လၢဒီးအခိၣ်မ့ၢ်ဒိၣ်လၢအဘၣ်တၢ်ဃါယုာ်အီၤထးဒီးကပံာ်အဘီ(၁၀)န့ၣ်ကမ့ၢ်တၢ်မနုၤ တဖၣ်လဲၣ်.

တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ကီၢ်လၢအအိၣ်ဒီးတၢ်သဘျီလၢအဘၣ်တၢ်ကိးအီၤအဝဲသ့ၣ်လၢ, ပုၤခရံၣ်ဖိအကီၢ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသး ပုၤခရံၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်အဘီအမ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

ကီၢ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢအမ့ၢ်, ကီၤလၢဝါသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်မၤန့ၢ်ကီၢ်အါမးဒီး, အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်ဟအပူၤန့ၣ် ဒုး ကဲထီၣ်ပုၤအါဂၤလၢခရံၣ်ဖိန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်တမ့ၢ်ဘၣ်ကစၢ်ယွၤအတၢ်ဘၣ်အသးဒီးတမ့ၢ်စ့ၣ် ကိးကစၢ်ခရံၣ်အဘီအမ့ၢ်စ့ၣ်ကိးဘၣ်. မ့ၢ်ဒၣ်ပုၤခရံၣ်ဖိအဘီအမ့ၢ်အတၢ်မၤဒီးတၢ်တခါန့ၣ်လီၤ.

ပကဃုသ့ၣ်ညါကဒီး လံာ်ဒၤနံးယုလး ၂:၄၄-၄၅ န့ၣ်တက့ၢ်.

“ဒီးတၢ်လၢစီၤပတဖၣ်န့ၣ်အမ့ၢ်နံၤအတီၢ်ပူၤ,

မ့ၢ်ခိၣ်အကစၢ်ကပံာ်လီၤဘီမ့ၢ်တဘီမ့ၢ်လၢအတဟးဂီၤဘၣ် လီၤထူလီၤယိာ်ဘၣ်.

ဒီးဘီမ့ၢ်န့ၣ်တအိၣ်လီၤတဲာ်ဘၣ်လၢပုၤအဂၤတကလုာ်အကီၢ်ဘၣ်. ကမၤလီၤကလဲ, ဒီးကမၤ

လာ်ကွံာ်ဘီမ့ၢ်ခဲလာ်လီၤ. မ့ၢ်အဝဲန့ၣ်ကအိၣ်လီၤထူလီၤယိာ်လီၤ.”

“မ့ၢ်နထံာ်တၢ်လၢအစုတအိၣ်ဘၣ်ဒီး, တၢ်ကူးတဲာ်ကွံာ်လာ်တဖျါလၢ ကစၢ်လီၤ, ဒီးအဝဲန့ၣ်

မလီကလဲထေး, တိာ်, ကပံာ်, စု, ဒီးထူန့ၣ်သတးဒီး, ကစာ်ဖးဒိၣ်ဘိးဘၣ်သ့ၣ်ညါစီပလး တာ်လာ အကမး အသးဆူခံဆူညါန့ၣ်လီၤ. ဒီးတၢ်မံမိၣ်န့ၣ် မ့ၢ်အကျၢၤ, ဒီးတၢ်ဖးလး အဒိၣ်အယိာ်န့ၣ်မ့ၢ်အမ့ၢ် အတီလီၤ.”

လၢကတၢၢ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်တၢ်မနုၤလဲၣ်.

လၢကတၢၢ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်, တၢ်ထုကဖၣ်တခါလၢအမ့ၢ် “နဘီန့ၣ်မ့ၢ်အဟဲတက့ၢ်.” ကလၢထီၣ်ပဲၤထီၣ် အဂီၢ်န့ၣ်, တမ့ၢ်ဘၣ်လၢပုၤကညီအစုတအိၣ်ဘၣ်ဒီးမ့ၢ်ဒၣ်လၢကစၢ်ယွၤအတၢ်မးအယိာ်, ဒ်လၢမူခိၣ်အသိးန့ၣ် မံတၢ် ကမးအသးလၢဟီၣ်ခိၣ်ချၢစ့ၢ်ကီးလၢကစၢ်ယွၤဘၣ်အသးလီၤ.

ကစၢ်ယွၤအဘီအမ့ၢ်န့ၣ် တမ့ၢ်ဘၣ်လၢပုၤကညီကဘၣ်စးထီၣ်မးန့ၣ်တမ့ၢ်ဘၣ်. မ့ၢ်ဒၣ်လၢကစၢ်ယွၤမးတၢ် အယိာ်လီၤ. အဆိကတၢ်ကစၢ်ယွၤကဆုၤပုၤဆူဟီၣ်ခိၣ်လၢအိၣ်ဒီးတၢ်အတၢ်သီတဘၣ်အပူၤဆူတၢ်ဆၢကတီၢ်အ ကတၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်မ့ၢ်ဝံၤမး, ဘီမ့ၢ်လၢအပုၤဒီးကစၢ်ယွၤအတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီန့ၣ်ကဟဲဝဲဒီးကပုၤလုာ် ကွံာ်ဆူဟီၣ်ခိၣ်ဒီးဘၣ်ညါလီၤ.

လၢကျဲဒ်အံၤအယိာ်ကစၢ်ယွၤဒုးသ့ၣ်ညါဘၣ်ပုၤလၢဟီၣ်ခိၣ်အဘီအမ့ၢ်ကအိၣ်ထီၣ်အဂီၢ်န့ၣ် ခီဖျိ စီဒၤနံးယုးလးလၢ ကစၢ်ယွၤမးသ့ၣ်ညါဘၣ်, စီပလးဘူၤကးန့ၣ်အတၢ်မံမိၣ်အခိပညီဒီးလၢစီအဝဲန့ၣ်ဆူမ့ၢ်မဆါ တနံၤအံၤတၢ်ကမးအသးတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

အခဲအံၤပကလဲၤကဒီးဆူလံာ်ဒၤနံးယုးလးအဆၢဒိၣ်(၇)လၢ, ဝံဒၤနံးယုးလးအကစၢ်ဒၣ်ဝဲအတၢ်မံမိၣ်အဂ့ၢ် န့ၣ်လီၤ.

လံာ်ဝံဒၤနံးယုးလး ၇:၁-၂

“ ဘၢဘူလိၣ်အစီပလးလၢဂျါစၢ်အခိၣ်ထံးတနံၣ်န့ၣ်, စီဒၤနံးယုးလးအိၣ်ဒီးမံမိၣ်တၢ်, ဒီးအမဲာ် အထံၣ် တၢ် လၢညါခီလၢအလီၢ်မံပုၤလီၤ. တုၤန့ၣ်တစုကွဲးလီၤတၢ်မံမိၣ်, ဒီးစံးဘၣ်တဲဘၣ်တၢ်ကတီၤ အခိၣ်ကျၢၤလီၤ.”

“စီဒၤနံးယုးလးကတီၤတၢ်ဒီးစံးဝဲဒၣ်, ယကွၢ်ထံတၢ်လၢယထံၣ်တၢ်လၢညါခီလၢမ့ၢ်န့ၣ်အဖၢမ့ၢ်, ဒီးကွၢ်ကွၢ်, မူခိၣ်အကလံၤလွံာ်ခီဘၣ်ဖျိတၢ်လၢပီၣ်လဲၣ်ဖးဒိၣ်အဖီခိၣ်လီၤ.”

စီဒၤနံးယုးလး အတၢ်မံမိၣ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်, ကွၢ်ကွၢ် မူခိၣ်အကလံၤလွံာ်ခီဘၣ်ဖျိတၢ်လၢပီၣ်လဲၣ်ဖးဒိၣ်အဖီခိၣ် လီၤန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ, အခိပညီကမ့ၢ်တၢ်ဒ်လဲၣ်.

တၢ်မံမိၣ်လၢအမ့ၢ် “မူခိၣ်” အံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ် နီၢ်သးအတၢ်ဒိၣ်စိလၢဟီၣ်ခိၣ်တဘၣ်အံၤအပူၤန့ၣ်လီၤ. “ကလံၤ လွံာ်ခီဘၣ်ဖျိတၢ်” န့ၣ်မ့ၢ်စ့ၢ်ကီးနီၢ်သးအတၢ်ဒိၣ်စိဘၣ်ဃးဒီးဟီၣ်ခိၣ်အတၢ်ဘၣ်ထွဲလၢမ့ၢ်, ထံဂ့ၢ်ကီၢ်ဂ့ၢ်, တၢ်ရဲလိာ် မ့ၢ်လိာ်အဂ့ၢ်, တၢ်ပနံၣ်တၢ်ကမးအဂ့ၢ်, ဒီးတၢ်ဘူၣ်တၢ်ဘါအဂ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်လီၤ.

မူခိၣ်အကလံၤလွံာ်ခီလၢအမ့ၢ်ဟီၣ်ခိၣ်တကပၤအတၢ်ဘၣ်ထွဲသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ဘၣ်ဖျိတၢ်လၢပီၣ်လဲၣ် ဖးဒိၣ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ပုၤကညီလၢအအိၣ်ဒီးတၢ်ဒဲးဘးဒီး တၢ်သံအပူၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် ဘၣ်တၢ်မးန့ၣ်အီၤလၢအဖီခိၣ်လီၤ. ပမ့ၢ်ကွၢ်ဒီးဖးဘၣ်လံာ်, ဝံယဂျါယၢ ၅၇:၂၀ န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

“မ့ၢ်ပုၤတၢ်ဒဲးဘးဖီသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် မးသးဒ်ပီၣ်လဲၣ်လၢအဟူးဝးအသိးန့ၣ်လီၤ. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, အိၣ်ဘျးဝဲ တသ့ဘၣ်. အထံစံၣ်ပီပု ဒုးဟဲထီၣ်ကပံာ်ကပံာ်, ဒီးကပံာ်ဟီၣ်ချါလီၤ.”

တၢ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ဟီၣ်ခိၣ်ခံၣ်ဘၣ်တဘျီလၢဝံသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်ထံၣ်လၢညါအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

ပကလဲၤကဒီးဆူ လံာ်ဒၢနံးယုလး ၇:၃ န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးဆၣ်ဖိကီၢ်ဖိဖးဒိၣ်လွံၢ်ဒုဟဲထီၣ်လၢပိၣ်လဲၣ်ပူၤ, လီၤဆီလိာ်အသးတဒုဒီးတဒုလီၤ.”

ဆၣ်ဖိကီၢ်ဖိဖးဒိၣ်လွံၢ်ဒုန့ၣ်ကမ့ၢ်တၢ်မနုၤလဲၣ်. အဝဲသ့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်, လၢလံာ်ဝံဒၢနံးယုလး အဆၢဒိၣ် ခံၣ်အတၢ်ပာ်ဖျါန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ဟီၣ်ခိၣ်အဘီအမ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

“လံာ်ဝံဒၢနံးယုလး ၇:၁၇ - ဆၣ်ဖိကီၢ်ဖိဖးဒိၣ်လၢအအိၣ်လွံၢ်ဒုန့ၣ်မ့ၢ်စီၤပၤလွံၢ်ဂၤလၢအကအိၣ်ထီၣ်လၢ ဟီၣ်ခိၣ်ချၢလီၤ.”

တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ်ဟီၣ်ခိၣ်အဘီအမ့ၢ်လွံၢ်ခါ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ကီၢ်ဖးဒိၣ်လွံၢ်ကီၢ်န့ၣ်လီၤ.

လံာ်ဝံဒၢနံးယုလး ၇:၄ -

အခိၣ်ထံးတဒုမၤအသးဒ်ခုယုၢ်အသိး, အိၣ်ဝဲဒီးလံာ်ကြီကြၢ်အဒံးဆူလီၤ. ဒီး

ယကွၢ်ထံတုၤထံးထီၣ်ကွံာ်အဒံးဆူ, ဒီးတၢ်ဒုးထီၣ်အီၤလၢဟီၣ်ခိၣ်အဖိခိၣ်,

ဒီးတၢ်ဒုးဆၢထၢာ်အီၤလၢအခိၣ်ဒ်ပူၤ ကညီအသိးန့ၣ်, ဒီးတၢ်ဟ့ၣ်လီၤအီၤလၢပူၤကညီအသးလီၤ.

လံာ်စီဆုံဖိအဆၢတခါအံၤန့ၣ်အခိၣ်ပညီအိၣ်ဒ်လဲၣ်. တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ်, ဟီၣ်ခိၣ်အဘီအမ့ၢ်တၢ်တဘျီလၢအမ့ၢ်ဘၢဘူလိၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ပနီၣ်တခါလၢအမ့ၢ်ဘၢဘူလိၣ်န့ၣ်မ့ၢ်တၢ်မနုၤလဲၣ်.

မၤအသးဒ်ခုယုၢ်အသိး - အဲၣ်ဒီးစံးဝဲလၢ ပူၤဘၢဘူလိၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်အိၣ်ဒီး, တၢ်ကံၢ်တၢ်ဘါဒီးတၢ်စိတၢ်ကမိၤလၢအဒိၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ခုယုၢ်န့ၣ်အိၣ်ဝဲဒီးလံာ်ကြီကြၢ်အဒံးဆူလီၤ.

လံာ်ကြီကြၢ်အဒံးဆူ - ဘၢဘူလိၣ်န့ၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်, ဆူၣ်ထီၣ်ဒီးအါထီၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲလံာ်ဒၢနံးယုလး ၄:၂၂ န့ၣ်လီၤ.

“မ့ၢ်နုၤစီၤပၤစၢ, နဒိၣ်ထီၣ်, ဒီးနဆူၣ်ထီၣ်, ဒီးနဒိၣ်ထီၣ်န့ၣ်အါထီၣ်, ဒီးထီၣ်ဘးလၢမူခိၣ်, ဒီးနဘီနမ့ၢ်န့ၣ် ပာ်လၢဟီၣ်ခိၣ်အကတၢ်လီၤ.”

ဘၢဘူလိၣ်အကီၢ်န့ၣ်ပမ့ၢ်ထီၣ်သတြီၤကွၢ်ဒီးခုယုၢ်န့ၣ်တမ့ၢ်တၢ်လၢအလၢဘၣ်. အဝဲအတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်ထီၣ်ဒီးဆူၣ်ထီၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ် ပဘၣ်ထီၣ်သတြီၤစ့ၢ်ကိးအီၤဒီးလံာ်ကြီကြၢ်လၢ အအိၣ်လၢမူကပိာ်လီၤလီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အသိးဘၢဘူလိၣ်န့ၣ်ပဘၣ်ထီၣ်သတြီၤအီၤဒီးခုယုၢ်လၢအိၣ်ဒီးလံာ်ကြီကြၢ်အဒံးဆူန့ၣ်လီၤ.

ဒီးယကွၢ်ထံတၢ်အခါ - တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ်တၢ်ဆၢကတီၢ်တခါလၢဘၢဘူလိၣ်အတၢ်စံၣ်စီၤတဲစီၤအကတီၢ်တခါအပူၤလီၤ.

ထံးထီၣ်ကွံာ်အဒံးဆူ - တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ်စီၤပၤနဘူၤကးန့ၣ်စၢ်အတၢ်စိတၢ်ကမိၤဒီးအကဟုကညီၢ်ဆံးလီၤစ့ၢ်လီၤအဂ့ၢ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, လံာ်ဒၢနံးယုလး ၄:၃၁ အသိးန့ၣ်လီၤ.

“စီၤပၤနဘူၤကးန့ၣ်စၢ်, တၢ်စံးဘၣ်နုၤ, ဘီၤစီၤမ့ၢ်စီၤန့ၣ်ပးထီၣ်ကွံာ်လၢနုၤလီၤ.”

တၢ်ဟ့ၣ်လီၤအီၤလၢပူၤကညီအသးလီၤ. - ဒ်လံာ်ဒၢနံးယုလး ၄:၃၄-၃၇, အတၢ်ပာ်ဖျါအသိးစီၤပၤနဘူၤကးန့ၣ်စၢ်, ဘၣ်အိၣ်ဘၣ်တပံာ်ဒ်ကီၢ်အသိး (၇)နံၣ်အပူၤဘၣ်တၢ်ဆီၣ်လီၤအီၤဘၣ်ဆၣ်, အဝဲစံးထီၣ်ပတြီၤက့ၤကစၢ်ယွၤလၢအထံၣ်ဘၣ်တၢ်ကီၢ်တၢ်ခဲအပူၤအသိးလီၤ.

အဲဒါပကယုသုဉ်ညါကဒီးစွာ်ကီး, လံာ်ဒါနံးယုလး ၇:၅ န့ဉ်တက့ာ်.

**“ဒီးကွာ်ကွာ်, ဆဉ်ဖိကီဖိအဂု, ခံဒုတဒုမးသးဒ်တးသုအသီးန့ဉ်, ဆာထာဉ်တခီဒု, ဒီးအိဉ်ဝဲဒီး
ဖိကီန့ဉ်ဝဲဒီးစွာ်အာတုလံာ်အထးခိဉ်လးအမဲဉ်အဘာဉ်စာ, ဒီးတံးဘဉ်အိဉ် ဒ်အံး, ဂဲဆာထာဉ်, အိဉ်
တံးညဉ်အိဉ်တက့ာ်.”** လဲာ်အမဲဉ်

အဘာဉ်တံးအဝဲအံးမ့ဉ်ဒဉ်, မ့ဉ်ဒိဉ်ပါဂျါအဘီအမုဉ်အတံးပနီဉ်တခါလီၤ.

မးအသးဒ်တးသု - တံးအဝဲအံးမ့ဉ်ဒဉ်မံဉ်ဒိဉ်ပါဂျါအဘီအမုဉ်အတံးပနီဉ်လီၤ. အဝဲသ့ဉ်တဖဉ်န့ဉ်
လးတံးဒုးတံးယုအပူၤန့ဉ်မ့ဉ်ပုၤစံာ်နီဉ်တဖဉ်လီၤ. ဖဲအဝဲသ့ဉ်ကဝီယာ်ဝုာ်တဖျဉ်အခါ, မးဝဲဒ်သီးတးသုစံာ်သံပုၤ
အကိာ်အသီး, မးထီဉ်တံးအဒုဉ်အဒါအတံးအိဉ်တံးအိဉ်လဲာ်ဝံးဒီးဒုးကဲထီဉ်တံးသုဝံးလီၤဒိဝံးဒုးဝဲတုၤအနာ
တစုလီၤ. လးတံးန့ဉ်အပိအဝဲသ့ဉ်လီၤကံးဒီးတံးသုန့ဉ်ပထံဉ်ဘဉ်လီၤ.

ဆာထာဉ်တခီဒု - တံးလးစီပးသ့ဉ်တဖဉ်အကျါ ပါဂျါစီပးသ့ဉ်တဖဉ်အနီဉ်ကံးအါန့ဉ် မံဉ်ဒိဉ်အစီပးသ့ဉ်
တဖဉ်အပိတံးတဒ်သီးသီးလိာ်အသးန့ဉ်ပထံဉ်ဘဉ်လီၤ.

- ပထံဉ်ဘဉ်လးဆဉ်ဖိကီဖိသ့ဉ်တဖဉ်တဒုဒီးတဒုအိဉ်လီၤဘဉ်အသးန့ဉ်, ပ
ထံဉ်ဘဉ်ဖဲတချးလးမံဉ်ဒိဉ်ပါဂျါတချးဒိဉ်စီလးဟီဉ်ခိဉ်ဒိဘုဉ်ညါန့ဉ်အဝဲမးနာ
ကွံဉ် ကီၤသးကီၤန့ဉ်ပထံဉ်ဘဉ်လီၤ.

- (၁) ကီၤအဲၤကူပတူး
- (၂) ကီၤလူးဒိဉ်ယဉ်
- (၃) ကီၤဘးဘူၤလိဉ် သ့ဉ်တဖဉ်န့ဉ်လီၤ.

ဒီးတံးဘဉ်အိဉ်ဒ်အံး - ဖဲလံာ်ဒါနံးယုလး ၅:၂၈,၃၀-၃၁ အတံးကွဲး

ဂဲဆာထာဉ်, အိဉ်တံးညဉ် - အသီးကစာ်ယုၤဟ့ဉ်လီၤတံးအခွဲးအယာ်ဆူမံဉ်ဒိဉ်ပါဂျါအဘီအမုဉ်အကီၤန့ဉ် မး
အါတက့ာ် အမးန့ဉ် ဘးဘူၤလိဉ်အဘီအမုဉ်န့ဉ်ပထံဉ်ဘဉ်လီၤ.

**“ပရုဉ်, ဒ်ပစံးတံးအသီး, နဘီနမုဉ်လီၤဖးလိာ်အသး, ဒီးတံးဟ့ဉ်အီၤလးပုၤမးဒ်ဖိဒီးပုၤပးရဉ်
ဖိလီၤ.”**

ပကလဲၤကဒီးဆူ, လံာ်ဒါနံးယုလး ၇:၆ န့ဉ်တက့ာ်.

**“လးအလီၤခံန့ဉ် ယကွာ်ထံတံး, ဒီးကွာ်ကွာ်, အဂုတဒု မးသးဒ် ခုစံဉ်ပိဉ်အသီးန့ဉ်, ဒီးအိဉ်ဝဲ
ဒီးထီဉ်အဒံးဆုလွံာ်ဘုဉ်လးအချာ, ဒီးအိဉ်ဝဲဒီးအခိဉ်လွံာ်ဖျဉ်, ဒီးတံးဟ့ဉ်အီၤလးအဘီအမုဉ်လီၤ.”**

လံာ်စီဆုံအဆာဖိအံးပာ်ဖျါ, ပုၤဟ့းလ့ဉ်အဘီအမုဉ်ဘဉ်တံးကွဲးအီၤလး ခုစံဉ်ပိဉ်အသီးလီၤ.

မးအသးဒ်ခုစံဉ်ပိဉ် - တံးအဝဲအံးမ့ဉ်ဒဉ်ပုၤဟ့းလ့ဉ်အဘီအမုဉ်အတံးပနီဉ်တခါလီၤ. ဘဉ်မနုၤအပိ
လဲဉ်န့ဉ်, အဝဲသ့ဉ်ဒိဉ်ထီဉ်ထီထီဉ်လး တံးဆာကတီၤလးအဖုဉ်အပိလီၤ.
ကီၤဟ့းလ့ဉ် အစီပးလး အမုဉ်အလဲးဒဲဒါသဂရံး (Alexandar the Great)
န့ဉ်ချးဒ်သီးဒဉ် ခုစံဉ်ပိဉ်အပိလီၤ. လးဟီဉ်ခိဉ်ဒိဘုဉ်ညါန့ဉ်တံးလးခုစံဉ်ပိဉ်
န့ဉ်မ့ဉ်ဆဉ်ဖိကီဖိလးအချာကတံးလီၤ.

အိဉ်ဝဲဒီးထီဉ်အဒံးဆုလွံာ် - တံးလးဟ့းလ့ဉ်အစီပးလဲးဒဲဒါသဂရံး (Alexandar the Great) န့ဉ် အိဉ်

ဘဉ်လၢအချၢ ဝဲဒီး အသုးခိၣ်လွံၣ်ဂၤလၢဒုးတၢ်သုးခိၣ်မးလီၤ.

လၢတၢ်န့ၣ်အပိၣ်, ဖဲအဝဲဒုးတၢ်အခါချၢဒ်သိးခွဲစံၣ်ပိၣ်တကးဘဉ်ယူၤသုးစ့ၢ်ကီးအပိၣ်မၤန့ၣ်ကီၢ်တဖၣ်လၢ တၢ်ဆၢကတီၢ်အဖုၣ်အပူၤလီၤန့ၣ်ပထံၣ်ဘဉ်လီၤ.

အိၣ်ဝဲဒီးအခိၣ်လွံၣ်ဖျၢၣ် - ဖဲအလဲးခဲဒါအသးအိၣ် (၃၂)နံၣ်န့ၣ်ဆူးကွံၣ်အသးဒီးတၢ်ကီၢ်တၢ်ခဲအိၣ်ထီၣ်လၢ ဘီၣ်မုၢ်အပူၤလီၤ. အဖိခွါလၢကဟံးန့ၣ်အလီၢ်တအိၣ်ဘဉ်အပိၣ်, အသုးခိၣ်လွံၣ်ဂၤ ဒုးအိၣ်ထီၣ်ဘီၣ်မုၢ်လွံၣ်ခါလၢ အဝဲသုၣ်အကီၢ်လီၤ.

- (၁) သုးခိၣ်ကဲးစဉ်ဒရၣ် - ကီၢ်မဲၣ်စံၣ်ဒိနံၣ်ယါဒီးကီၢ်ဟ့းလုၣ်
- (၂) သုးခိၣ်လံၣ်စ့ၣ်မၢ်ချူ - ကီၢ်အ့ၣ်မဲၣ်နီၤဒီးကီၢ်သရး
- (၃) သုးခိၣ်ဆဲၣ်လူကးနံၣ်ကတီၢ်- ကီၢ်မဲးဆိၣ်ပိၣ်တုၣ်မံၣ်ယါဒီးကီၢ်ဆံၣ်ရံၣ်ယါ
- (၄) သုးခိၣ်ပတိၣ်လဲၣ်မံၣ် - ကီၢ်အဲၤကူပတူးဒီးကီၢ်ပၤလၢစတဲၣ်

ပကကွံၣ်ကဒီး လံာ်ဒၤနံးယုလး ၇:၇ န့ၣ်လီၤ.

“လၢအလီၢ်ခံန့ၣ်ဒီးယကွံၣ်ထံတၢ်လၢတၢ်ထံၣ်တၢ်လၢညါခိလၢမုၢ်နၤအဖၢမုၢ်, ဒီးကွံၣ်ကွံၣ်, ဆဉ်ဖိ ကီၢ်ဖိ လွံၣ်ဒုတဒု, တၢ်ပျံၤအလီၢ်, ဒီးဆူၣ်ဝဲ, ဒီးအကံၢ်ဆူၣ်အဘါဆူၣ်ဒိၣ်ဒိၣ်ကလဲၣ်, ဒီးအိၣ် ဝဲဒီးအမဲးထး ဖးဒိၣ်တဖၣ်လီၤ. အိၣ်တၢ်ဒီးမၤကံၢ်လီၤကလဲၣ်တၢ်, ဒီးယီၢ်တၢ်တၢ် အိၣ်လီၤတဲာ်လၢအခိၣ်, ဒီးလီၤဆိဝဲဒီး ကယံၢ်ဆဉ်ဖိကီၢ်ဖိလၢအအိၣ် ဝဲဆိးဝဲလၢအမဲာ်ညါခဲလၢာ်, ဒီးအိၣ်ဒီးအနၤဆံဆဲၣ်ဘီလီၤ.”

လံာ်စီဆုၣ်အဆၢဖိအံၤစံးဘဉ်ပုၤ, ဆဉ်ဖိကီၢ်ဖိလွံၣ်ဒုတဒုအံၤန့ၣ်လီၤပျံၤလီၤဖုးဒိၣ်မးဒီးအိၣ်ဒီးကံၢ်ဆူၣ်ဘါဆူၣ် တကးဘဉ်, တလီၤကံၢ်ဒီးဆဉ်ဖိကီၢ်ဖိအဂၤသ့ၣ်တဖၣ်ဘဉ်. တၢ်အဝဲအံၤမုၢ်ဒုဘီၣ်မုၢ်လွံၣ်ခါတခါ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး ရိမုၢ်အဘီအမုၢ်အတၢ်ပနီၣ်တခါလီၤ. ပကယုသ့ၣ်ညါဘဉ်စ့ၢ်ကီးတၢ်ပနီၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်တက့ၢ်.

အကံၢ်ဆူၣ်အဘါဆူၣ်ဒိၣ်ဒိၣ်ကလဲၣ် - တၢ်လၢရိမုၢ်အသုးသ့ၣ်တဖၣ်အကံၢ်ဆူၣ်ဘါဆူၣ်ဒိၣ်န့ၣ်ဘီၣ်မုၢ် အဂၤအဂၤ သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

အိၣ်ဒီးအမဲးထးဖးဒိၣ် - ဆဉ်ဖိကီၢ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်ဖဲတဒုဒီးတဒုအ့ၣ်လိာ်ဆိးက့ၢ်လိာ်အါသ့ၣ်အမဲးဒ်သိး တၢ်စုကဝဲၤအသိး, ပုၤရိမုၢ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်ဒုးတၢ်ဒုးအခါအဝဲသ့ၣ်သ့ၣ်, ထးအိၣ်ကျဲ, ထးစုကဝဲၤသ့ၣ်တဖၣ်ဒီးလၢတၢ်န့ၣ်အပိၣ်အဝဲသ့ၣ်တဖၣ် အသဟီၣ်ဆူၣ် ဒိၣ် မးလီၤ.

အိၣ်ဒီးအနၤဆံဆဲၣ်ဘီလီၤ - ရိမုၢ်အဘီအမုၢ်ဒိၣ်ထီၣ်လဲၣ်ထီၣ်အပိၣ်အဝဲသ့ၣ်ဘဉ်နီၤဖးလီၤအသး အခါ (၁၀) န့ၣ်လီၤ.

ပမုၢ်ဟ့ၣ်တၢ်ဒိတၢ်တဲာ်န့ၣ်, စီၤပၤဟ့ၣ်ရိၣ်န့ၣ်ဟဘဉ်ကီၢ်ပၤလၢစတဲာ်န့ၣ်လီၤ. (လူၤကဉ် ၂၃:၇, မၤတၢ် ၂၅:၁၃)

လံာ်ဒၤနံးယုလး ၇:၈ - ယကွံၣ်ဆိကမိၣ်အနၤသ့ၣ်တဖၣ်, ဒီးကွံၣ်ကွံၣ်, အနၤဖိ အဂၤတဘီ ထီၣ်ဝဲလၢ အကျါ, ဒီးလၢအနၤတဖၣ်လၢအခိၣ်ထံးအကျါန့ၣ်နၤသၢဘီဘဉ်တၢ်ထံး ထီၣ်ကွံၣ်အီၤလၢ နၤဖိအမဲာ်ညါလီၤ. ဒီးကွံၣ်ကွံၣ်, အမဲာ်ဒ်ပုၤကညီအမဲာ်အသိးဒီးအထးခိၣ်လၢအကတီၢ်တၢ်ဖးဒိၣ် တဖၣ် အိၣ်ဝဲလၢ နၤတခါန့ၣ်အပူၤလီၤ.

လံာ်စီဆုံအဆာဖိတခါအံၤအခီပညီန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ဒ်အဖိလံာ်အသိးလီၤ.

ယကွၢ်ဆိကမိၣ်အနာသ့ၣ်တဖၣ်, - ရိမ့ၤအဘီအမ့ၢ်အဆာကတီၢ်ဝံၤဒီးလၢခံတၢ်ကမၤအသးဒ်လဲၣ်န့ၣ် အဂ့ၢ်လီၤ.

ကွၢ်ကွၢ်အနာဖိအဂၤတဘိ - ကီၢ်တဘျီလၢအအိၣ်ထီၣ်ဝဲလၢရိမ့ၤအဘီအမ့ၢ်အပူၤအဂ့ၢ်လီၤ.
ထီၣ်ဝဲလၢအကျါ

နာၤသဘိဘၣ်တၢ်ထဲးထီၣ်ကွံာ်အီၤ - ကီၢ်သၢကီၢ်လၢအအိၣ်လၢရိမ့ၤအဘီအမ့ၢ်အဖိလံာ်တဖၣ်လီၤပှီၢ် ကွံာ်
လၢနာၤဖိအမဲၣ်ညါလီၤ အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. ကီၢ်သၢကီၢ်န့ၣ်မ့ၢ်ဝဲဒၣ်, ဟၣ်ရှုၤလံာ်, အဲးစရၢၣ်အုးစ
တၣ်ချၢ်ကဲးဒီးအိၣ်စတိရိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်စ့ၢ်ကီးတၢ်အခွဲးအယၢ်ကအိၣ်ထီၣ်လၢ, နာၤဖိတဘိအကီၢ်လၢအဝဲ
သ့ၣ်တဖၣ်လီၤပှီၢ်အပိလီၤ.

တၢ်လၢနာၤတဘိန့ၣ် ကမ့ၢ်မတၤလဲၣ်.

ကီၢ်တဘျီလၢ ရိမ့ၤအစီၤသီ (Pope) ကဒိၣ်စိတၢ်အကီၢ်န့ၣ် ပှၤရိမ့ၤဖိယုထာ တၢ်လံာ်ကီၢ်လၢ အလီၤလး
တဘျီ အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

ကွၢ်ကွၢ်, အမဲၣ်ဒ်ပှၤကညီအမဲၣ်အသိးဒီးအထးခိၣ်လၢအကတီၢ်တၢ်ဖးဒိၣ်တဖၣ်အိၣ်ဝဲလၢအနာတဘိန့ၣ်
အပူၤလီၤ.

တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ်ဒ်လံာ်စီဆုံအတၢ်ကွဲးအိၣ်အသိး, ရိမ့ၤအစီၤသီ (Pope) သ့ၣ်တဖၣ်စံးဝဲလၢ, ကစၢ်ယွၤ
အဘီအမ့ၢ်န့ၣ်အိၣ်ထီၣ်လံာ်ဝဲလၢဟီၣ်ခိၣ်လံာ်န့ၣ်စံးဝဲဒၣ်ကံာ်ကံာ်ကျၢၤကျၢၤဒီး, မၤကဲထီၣ်ရိမ့ၤ အဘီအမ့ၢ်လၢကျဲးန့ၣ်
အဂ့ၢ်လီၤ.

လၢကျဲးအံၤန့ၣ်ရိမ့ၤအစီၤသီ (Pope) သ့ၣ်တဖၣ်မၤန့ၣ်တၢ်စိတၢ်ကမီၤအဂ့ၢ်န့ၣ်အိၣ်ထီၣ်ဝဲလီၤ.

တၢ်လၢစီၤသီ (Pope) တဂၤအံၤန့ၣ်ပတၢ်ဒ်သိးစီၤပတဂၤအသိးန့ၣ်တကးဘၣ်, ဘၣ်ဃးဒီးထံၣ်ကီၢ်ဂ့ၢ်
ဒီးတၢ်ဘျီတၢ်ဘါစ့ၢ်ကီးအဝဲသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်ဒိၣ်စိအိၣ်စ့ၢ်ကီးအပိတဒ်သိးလိာ်အသးဒီးစီၤပတဂၤအဂၤတဖၣ်
န့ၣ်ဘၣ်. လၢတၢ်န့ၣ်အပိတၢ်လၢအနာဖိတဘိန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ် ရိမ့ၤအစီၤသီ (Pope) အတၢ်ပတၢ်ပြဲးအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

ဖဲ AD 799 နံၣ် အကတီၢ်အခါန့ၣ် တၢ်ပတၢ်ပြဲးဘၣ်ဃးဒီးစီၤသီ (Pope) ဒိၣ်ထီၣ်လံာ်ထီၣ်တုၤဒၣ်လဲာ်
ကီၢ်ယူၤရပၤ, အစီၤပတဂၤသ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်တၢ်ဆုၤန့ၣ်အီၤဆူ စီၤသီ (Pope) အတၢ်ပတၢ်ပြဲးအဖိလံာ်ဒီး ဒုးကဲထီၣ်ကဒီး
ရိမ့ၤအဘီအမ့ၢ်လၢအိၣ်ဒီးအစီအဆုံအဘီအမ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်အိၣ်ဖိၣ်တဖုအံၤ, အဝဲဒိၣ်စိဘၣ်တုၤကစၢ်ခရံၣ်တချးဟဲခံစုတခံအကတီၢ်န့ၣ်လီၤ.

**လံာ်ဝံၤဒၤနးယုလး ၇း၉ ဒီးယကွၢ်ဒ်တၢ်တုၤတၢ်ပာ်လီၤလီၢ်ပစိာ်တဖၣ်, ဒီးတၢ်အိၣ်အကစၢၤ
ကစၢၤ လၢပျၢၤလံာ်လံာ်တဂၤန့ၣ်ဆုၣ်နီၤဝဲ, ဒီးအကူအသိးန့ၣ်ဝါဝဲဒ်မူခိၣ်ဖိအသိး, ဒီးအခိၣ်သူမၤအသး
ဒ်သိး အဆူၣ်ကဆုၣ်ကဆီ အသိးန့ၣ်လီၤ. အလီၢ်ပစိာ်မ့ၢ်မ့ၢ်လၢ, အလုၣ်ကဟၣ်အပၣ်မ့ၢ်မ့ၢ်လၢ, အိၣ်တၢ်
န့ၣ်လီၤ.**

တၢ်အိၣ်အကစၢၤကစၢၤလၢပျၢၤလံာ်လံာ်တဂၤန့ၣ်ကမ့ၢ်မတၤတဂၤန့ၣ်လဲၣ်.

တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ် ဟံာ်ကစၢ်ယွၤလၢအအိၣ်ဒီးတၢ်စံာ်ညီၣ်တၢ်တဂၤအဂ့ၢ်လီၤ. အဝဲကစံာ်ညီၣ်တၢ်ဒ်လဲၣ်.

လံာ်ဝံၤဒၤနးယုလး ၇း၁၂ - တၢ်လၢဆၣ်ဖိကီၢ်လၢအအိၣ်လီၤတဲာ်တဖၣ်န့ၣ်တၢ်ဟံးထီၣ်ကွံာ်

အစိကမီ၊ ဘဉ်ဆဉ်ဒီးတၢ်ဒုးမူဒံးအီၤတုၤအမုၢ်အလါဒီးအဆၢအကတီၢ်ဘဉ်လီၤ.

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ဆဉ်ဖိကီၢ်ဖိ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိးဘီမုၢ်လၢအဘဉ်ဃးဒီး ဟီၣ်ခိၣ်တကပၤန့ၣ်မ့ၢ်အလီၤမၢ်ကွံာ်ဒီး, တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ဘဉ်တၢ်ဟ့ၣ်လီၤအီၤဆူမတၤတကပၤအစုပူၤန့ၣ်လဲၣ်.

“လံာ်ဝဲဒၤနံးယုလး ၇:၁၃ - ဒီးယကွၢ်ဒံးတၢ်လၢတၢ်ထံၣ်တၢ်လၢညါခီလၢမုၢ်နၤအဖၢမုၢ်, ဒီး ကွၢ်ကွၢ်, တၢ်မၤအသးဒ်ပုၤကညီဖိခွါတကပၤအသိးန့ၣ်ဟဲဝဲဒီးမူခိၣ်အတၢ်အာၣ်, ဒီးသုးဘူးအသးဆူ တၢ်အိၣ်လၢကစၢၤကစၢၤလၢ ပုၤလံၤလံၤတကပၤအအိၣ်, ဒီးဆုၤထီၣ်အီၤဘူးဒီးအမဲာ်ညါလီၤ.”

တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒဉ်ပကစၢ်ယုၣ်ဂ္ဂုးခရံၣ်တကပၤလၢဘဉ်တၢ်ဆုၤန့ၣ်အီၤဆူ ပဟ်ကစၢ်ယုၤအအိၣ်န့ၣ်အဂ့ၢ်လီၤ. တၢ်န့ၣ်တဖၣ်ဝဲဒီးတၢ်ကမၤအသးဒ်လဲၣ်န့ၣ်, ပကထံၣ်ဘဉ်ဖဲ လံာ်ဝဲဒၤနံးယုလး ၇:၁၄ န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးတၢ်ဟ့ၣ်လီၤအီၤလၢတၢ်ပတၢ်အလီၢ်, ဒီးတၢ်လၢကပီၤ, ဒီးတၢ်အဘီအမုၢ် ဒ်သိးကယံာ် ပုၤကီၢ်မုၢ်တဖၣ်, ပုၤကလုာ်တဖၣ်, ဒီးပုၤကတီၢ်တၢ်အကျိၣ် အကလုာ်ကလုာ် ခဲလၢာ်ကမၤ အတၢ်လီၤ. ကပတၢ်အလီၢ်န့ၣ် မ့ၢ်တၢ်ပတၢ်အလီၢ်အထူအယိာ်လၢအတလၢာ်ကွံာ်ဘဉ်, ဒီး အဘီအမုၢ်တတုၤဘဉ်လၢ တၢ်ဟးဂီၤဘဉ်.”

ပုၤအဝဲန့ၣ်တကပၤန့ၣ်ကအိၣ်လၢတၢ်ပတၢ်အလီၢ်, ဒီးတၢ်လၢကပီၤ, ဒီးတၢ်အဘီအမုၢ်, ဒ်သိးကယံာ်ပုၤက လုာ်ခဲလၢာ်ကမၤအတၢ်လီၤ. အဝဲအဘီအမုၢ်န့ၣ်ကမ့ၢ်တၢ်အထူအယိာ်လီၤ. အပတၢ်အလီၢ်န့ၣ်မ့ၢ်တၢ်ပတၢ်အထူအ ယိာ်လၢအတလၢာ်ကွံာ်ဘဉ်, ဒီးဒ်သိးဘီမုၢ်အဂၤဟးဂီၤဘဉ်ဆဉ်အဝဲတဟးဂီၤဘဉ်.

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ဘီမုၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒဉ်, ဟီၣ်ခိၣ်အဘီအမုၢ်ယံာ်ခါတခါန့ၣ်လီၤ.

ပကလဲၤကဒီးဆူ **လံာ်ဒၤနံးယုလး ၇:၂၇** န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးတၢ်ကဟ့ၣ်လီၤဘီမီၤမုၢ်မီၤ, ဒီးပတၢ်အလီၢ်, ဒီးဘီမီၤမုၢ်မီၤအစိအကမီၤလၢမူခိၣ်ဒီဘုၣ်ညါအဖိလၢာ်, လၢတၢ်ထီကတၢ်တက ပအပုၤစီဆုံတဖၣ်အပုၤကီၢ်မုၢ်လီၤ. အဘီအမုၢ်န့ၣ် မ့ၢ်အဘီအမုၢ်အထူအယိာ်, ဒီးကယံာ်ဘီ မုၢ်ဖိခဲလၢာ်ကမၤအတၢ်ဒီးစ့ၢ်အီၤလီၤ. ဖဲအံၤမ့ၢ်တၢ်န့ၣ်အကတၢ်လီၤ.”

လံာ်စီဆုံဖိတဆၢအံၤစံးဘဉ်ပုၤလၢ, ကစၢ်ယုၤအဘီအမုၢ်ကအိၣ်ထီၣ်ဒီး ဒ်သိးပကစၢ်ခရံၣ်အတၢ်စံးပာ်က လၢထီၣ်ပုၤထီၣ်အဂီၢ်န့ၣ်ကစၢ်ယုၣ်ဂ္ဂုးစ့ၢ်ကီးကပတၢ်ဒီးပုၤစီဆုံလၢအအိၣ်ဒီးအီၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘဉ်ဖဲ, **လံာ်လူၤကဉ် ၂၂:၂၉-၃၀** န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးယဟ်လီၤန့ၣ်သုလၢဘီမုၢ်ဒ်ယဟ်ဟ်လီၤန့ၣ်ယၤအသိး,ဒ်သိးသုကဆုၣ်နီၤ အိၣ်တၢ်ဒီးအိတၢ် လၢ ယမုၤလၢာ်ထံးလၢယဘီယမုၢ်အပူၤ, ဒီးသုကဆုၣ်နီၤလၢလီၢ်ပစိာ်အဖိခိၣ်, ဒီးစံာ်ညီၣ်အံၤစရုလး တဆံခံဒုၣ်လီၤ.”

ဘီမုၢ်တဘုၣ်လၢပကစၢ်ယုၣ်ဂ္ဂုးမၤန့ၢ်ဝဲလၢအပာ်ကစၢ်ယုၤအအိၣ်န့ၣ်, အဝဲကဟ့ၣ်လီၤဝဲဆူအပုၤကီၢ်မုၢ်လၢ အမ့ၢ်အဝဲအနီၢ်ကစၢ်အတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ကမၤအသးဖဲပကစၢ်ယုၣ်ဂ္ဂုးအတၢ်ဟဲခံ စုတစုအပူၤလီၤ. (လံာ်မးသဲ ၆:၁၀) န့ၣ်ပထံၣ်ဘဉ်လီၤ.

“ဒ်လၢမူခိၣ်အသိးန့ၣ် မ်တၢ်မၤအသးလၢဟီၣ်ခိၣ်ချၢ စ့ၢ်ကီးဖဲဒဉ်နသးတက့ၢ်.”
တၢ်ဆၢကတီၢ်အဝဲအံၤန့ၣ်, တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တကရၢအတၢ်ဒိၣ်စိအဆၢကတီၢ်တမ့ၢ်ဒံးဘဉ်.

တၢ်ဆာကတၢ်အခဲအံၤန့ၣ်, ဒ်သိးပကလီၤကံၤဒီးဖိကစၢ်ယုၣ်ဂ္ၤအသိး, ဒီးပဘၣ်ပၢ်ပသးခုတလုၢ်အဂီၢ်န့ၣ်, ပဘၣ်လူၤပိၢ်ထွဲကစၢ်အခဲဒီးလာပဘၣ်ဖျိၣ်ဘၣ်နးအါမံၤအပူၤန့ၣ်ပဘၣ်ဂုၢ်ကျဲးစးအိၣ်ဒီးတၢ်သးတီၢ်ဆာကတၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်တဖၣ်အံၤန့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ လံာ်စီဆ့အဆာဖိလာအမ့ၢ်, ၂တံၤမသး ၂:၁၂, ဒီးလံာ်မၤတၢ် ၁၄:၂၂ န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

၂တံၤ ၂:၁၂ - ပမ့ၢ်ဝံသးစူၤဒီး, ပကကဲဃုာ်စီၤပၤဒီးအီၤစ့ၢ်ကိးလီၤ. ပမ့ၢ်သမာအီၤဒီး, ကသမာစ့ၢ်ကိးပုၤလီၤ.

လံာ်မၤတၢ် ၁၄:၂၂ - ဒီးမၤကံၤထီၣ်ကျၢၤထီၣ်အပျီၣ်အဘီၣ်အသးဒီသဆၣ်ထီၣ်အခဲဒ်သိး အကအိၣ်ဝဲဆိးဝဲလာ တၢ်နာ်အပူၤ,ဒီးလာပဘၣ်ဖျိၣ် ဘၣ်နးအါမံၤဒီး ပလဲၤန့ၣ်ဆူယွၤအဘီၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.

လံာ်တၢ်လီၤဖျါ ၃:၂၁ - ပုၤလာအမၤနၢၤတၢ်န့ၣ်, ယကဒုးဆုၣ်နီၤအီၤဒီးယၤလာယလီၢ်ပစိၣ်အဖီခိၣ်, ဒ်ယမၤနၢၤတၢ်ဒီးယဆုၣ်နီၤဒီးယပၢ်လာအလီၢ်ပစိၣ်အဖီခိၣ်အသိးန့ၣ်လီၤ.

**ပုၤအါဂၤနၢ်ပၢ်ကမၣ်တၢ်ဘၣ်ဃးဒီး, တၢ်လာခရံာ်
တချးဟဲခဲစုတစုဒီးဘၣ်အခါ, တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တကရာ ဒိၣ်စိ
တ့ၢ်ဝဲလံာ်အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.**

တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် လာလံာ်စီဆ့ပုၤပၢ်ဖျါဒ်သိး, ကပံာ်ဒီးတၢ်အနၢၤဖိသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ကစၢ်ယွၤအဘီၣ်အမ့ၢ်န့ၣ်ကအိၣ်ထီၣ်ဖဲ, ကစၢ်ယုၣ်ဂ္ၤကဟဲခဲစုတစုအခါန့ၣ်ဒီး, ပုၤလာအသးတီၢ်ဒီးအဝဲန့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ကအိၣ်ဒီးအီၤအဂ့ၢ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, လံာ်မးသဲ ၂၅:၃၁ န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးတုၤပုၤကညီဖိခွါအံၤကဟဲဒီးအလၢကပီၤ, ဒီးကလူးခဲလာ်အိၣ်ဒီးအီၤ ဒီး, ကဆုၣ်နီၤဝဲလာအလီၢ်ပစိၣ်ကဟုကညီအဖီခိၣ်,”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤမ့ၢ်ဒ်ကစၢ်ခရံာ်ဒီးအတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တကရာကဟဲဝဲဒီးအကဟုကညီန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဃးဒီးစီၤဒၤနးယုလးအတၢ်မံမိၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်ပမ့ၢ်ကွၢ်ဒီးအခဲအံၤန့ၣ်ပကအိၣ်ဖဲအဝဲအတၢ်မံမိၣ်အဂ့ၢ်အကျိၤန့ၣ်လဲၣ်. စီၤပၤသ့ၣ်တဖၣ်တအိၣ်လာဘၣ်. ဘီမ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ဟါမၢ်ကွံာ်လာ်လံာ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်မနုၤအယီလဲၣ်.

**ဘၣ်မနုၤအယီလဲၣ်န့ၣ်, ပဝဲသ့ၣ်တဖၣ်ပအိၣ်မူဘၣ်လာ
ဟီၣ်ခိၣ်အဘီၣ်အမ့ၢ်ဒီးတၢ်စိတၢ်ကမိၤလာဟီၣ်ခိၣ်သ့ၣ်
တဖၣ်အကတၢ်ဒီးလာဟီၣ်ခိၣ်ဘီမ့ၢ်အသီအပဲတြီ
အခိၣ်ထံးအမဲာ်ညါလံာ်န့ၣ်လီၤ. (ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ကစၢ်ယွၤ
အဘီၣ်အမ့ၢ်လာဟီၣ်ခိၣ်တကပၤန့ၣ်လီၤ.)**

ဘၣ်ဃးလာမ့ၢ်မဆါတနံၤအံၤ, တၢ်မၤအသးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, လံာ်စံးထီၣ်ပတြီၤ ၁၁၀:၅ န့ၣ်လီၤ.

“လာအသးထီၣ် အမ့ၢ်နံၤန့ၣ် ယွၤလာနစုထွဲတဂၤန့ၣ်ကကျိကွံာ်စီၤပၤတဖၣ်,-”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. စီၤပၤတဖၣ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသိးဘီမ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ကလီၤမၢ်ကွံာ်လာဟီၣ်ခိၣ်ဒီဘ့ၣ်ညါန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

လံာ်စံးထီၣ်ပတြီၤ ၁၁၀:၆ - ကစံာ်ညီၣ်တၢ်လာပုၤကလုာ်တဖၣ်အကျိ, ကမၤပွဲၤတၢ်လာ ပုၤ

အစိန်, ကကျိကွံင်ပုအခိန်လၢကီၢ်အါဘုၣ်အဖိခိန်လီၤ.

လၢဟီၣ်ခိန်ဒီဘုၣ်ညါအပူၤန့ၣ်တၢ်သံတၢ်ပုၤအိၣ်ထီၣ်သတူၢ်ကလၢန့ၣ် တအါန့ၣ်ဒီးပူၤကွံၣ်အနံၣ် (၇၅)နံၣ်ဘၣ်. ဘၣ်မနုၤအပိလဲၣ်န့ၣ်တၢ်ဒုးတၢ်ယၤသ့ၣ်တဖၣ်အိၣ်ထီၣ်လၢဟီၣ်ခိန်ဒီဘုၣ်ညါလၢအမ့ၢ်, ဟီၣ်ခိန်ဒီဘုၣ်ညါတၢ်ဒုးတၢ်ယၤတၢ်တဘျီ, ခံဘျီတဘျီ, ဘံၣ်ယဲးန့ၣ်တၢ်ဒုး, ကိၣ်ရံၤတၢ်ဒုးဒီးတၢ်ဒုးဖးဒိၣ်အဂုၤအဂၤအိၣ်ထီၣ်အပိလီၤ. လၢန့ၣ်တကးဘၣ်, တၢ်သဘံၣ်ဘုၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အိၣ်ထီၣ်လၢထံကီၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အပူၤဂၤစုၣ်ဂၤစုၣ်ဒီးလၢကီၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ကမၤန့ၣ်တၢ်သဘျီအဂီၢ်စ့ၢ်ကီးဘၣ်ဒုးတၢ်ဒိၣ်မးလီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အပိလံာ်စီဆုံအဆၢဖိလၢအဖိခိန်တဆၢလၢထီၣ်ပွဲၤထီၣ်က့ၤဝဲလီၤ.

လၢတၢ်န့ၣ်အပိကစၢ်ယွၤအဘီအမုၢ်ကအိၣ်ထီၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လၢထီၣ်ပွဲၤထီၣ်လဲၣ်လီၤ.

စီၤပၤသ့ၣ်တဖၣ်ဒိၣ်စိဝံၤအလီၢ်ခဲန့ၣ်, ကစၢ်ယွၤဟ့ၣ်တၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢထံကီၢ်ပဒိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်ကဒိၣ်စိအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ပွဲၤဒီးတၢ်အဲၣ်လီၤက့ၤအသးဒီးအတၢ်သးလီၤသးကွံၣ်အိၣ်အါမးအပိ, အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်လဲၤဆူတၢ်ဟးဂီၤအပူၤလီၤ.

ပကချူသ့ၣ်ညါဘၣ်ကီၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အပဒိၣ်ပတၢ်ဒ်လဲၣ်ဒ်လဲၣ်န့ၣ်တက့ၢ်.

ကိၣ်မုၢ်န့ၣ်နး - တရူးကီၢ်, ရူးဂျါကီၢ်ဒီးကီၢ်ယူၤရပၤတနီၤန့ၣ် အိၣ်ဒၣ်လၢပုၤကိၣ်မုၢ်န့ၣ်နးဖိသ့ၣ်တဖၣ်အဖိ Commumism လၢန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ဆၢမုၢ်လၢဝဲလၢ, တၢ်ဃူတၢ်ဖိဒီး တၢ်ဘီၣ်တၢ်ညီသ့ၣ်တဖၣ်ကအိၣ်ထီၣ်အဂီၢ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်တကဲထီၣ် အသးဒ်န့ၣ်အပိ ကီၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်တၢ်မၤလီၤပျီၤအီၤဒီး ကိၣ်မုၢ်န့ၣ်နးအတၢ်ပတၢ်ပြးဟးဂီၤဝဲလီၤ. တရူးကီၢ်ဒီးကီၢ်အဂုၤအဂၤသ့ၣ်တဖၣ်အစီၤကတၢ်လဲၣ်လီၤ.

ဆိၣ်ရဲၣ်လုး (Socialism) - တၢ်ပတၢ်ပြးတခါအံၤစ့ၢ်ကီး, လၢပုၤအါဂၤအဂီၢ်အသူတကီၢ်အပိလီၤမၢ်ကွံၣ်ဝဲလီၤ.

ဒိၣ်မိၣ်ဂရုၣ်စံၣ် (Democracy) - တၢ်ပတၢ်ပြးတခါအံၤမ့ၢ်ဒၣ်, ပုၤထံဖိကီၢ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်ပလီၤက့ၤဒၣ်အသးအပိ, တၢ်လၢ(Party) တခါဒီးတခါပတၢ်ဒ်သိးသိးဘၣ်ဆၣ်, အနံၣ်ယံာ်အလါယံာ်အခါန့ၣ်တဂၤဒီးတဂၤတဘၣ်လိာ်ဖိဒု ဘၣ်အသးအပိ, ဂုၢ်ကျဲးစးမၤတၢ်ဘၣ်ဆၣ်, ပုၤအါဂၤအသးန့ၣ် လူၤဝဲတန့ၢ်လၢဘၣ်. တၢ်ကီၢ်တၢ်ခဲအိၣ်ထီၣ်ဒိၣ်မး လီၤ. ဘၣ်ဃးလၢတၢ်ဂ့ၢ်လၢ အဖိခိန်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် လံာ်စီဆုံအတၢ်ကွဲးန့ၣ်အိၣ်လၢ, **လံာ်စီမိၣ် ၅း၁၉** န့ၣ်လီၤ.

“မၤသးဒ်ပုၤဃုၢ်တၢ်လၢခုယုၢ်န့ၣ်အအိၣ်, ဒီးတၢ်သ့ၣ်တဒုသကီၢ်အီၤအသိး, ဒီးမၤသးဒ် အလဲၤန့ၣ်လၢဟံၣ်ပုၤ ဒီးသန့ၤအစုလၢတၢ်ခုၣ်အလီၤဒီးဂုၢ်ဃုၢ်အီၤအသိးန့ၣ်လီၤ.”

လံာ်စီဆုံဖိတဆၢအံၤအခိပညီအိၣ်ဒ်အဖိလၢအသိးလီၤ. အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ်ဝဲသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်ကတိၤလၢညါခီ, ဘၣ်ဃးဒီးစီၤပၤသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်ပတၢ်ပြးအစီၤကတၢ်ဝံၤဒီးတၢ်ပတၢ်ပြးကဟဲအကလုာ်ကလုာ်လၢအကဟဲသ့ၣ်တဖၣ်လီၤ.

ပုၤကညီ - အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ်ပုၤဟီၣ်ခိန်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

ခုယုၢ် - အဝဲအံၤမ့ၢ်ပုၤကီၢ်လၢဝါအဂီၢ်အဘီအမုၢ်အတၢ်ပနီၣ်တခါလီၤ. ဟီၣ်ခိန်ဒီဘုၣ်ညါတၢ်ဒုးတၢ်ယၤ

တောတဘျီဝံအခါ၊ တာ်ဟတၢ်ပြးအဘၣ်ဃးဒီးစီဟလသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤမၢ်ကွံာ်အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.
တာ်ဟတၢ်ပြးအသီအိၣ်ထီၣ်အဃိစီဟလသ့ၣ်တဖၣ်အစိကမီၤတအိၣ်ဘၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်သ့ - တာ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ် (Communism) အတၢ်ဟတၢ်ပြးအတၢ်ပနီၣ်လီၤ. မ့ၢ်စ့ၢ်ကီးဂူးၣ်အတၢ်ပနီၣ်
တခါလီၤ. တာ်ဟတၢ်ပြးတခါအံၤစ့ၢ်ကီးလၢခံဘၣ်တာ်မၤဟးဂီၤကွံာ်အိၣ်လီၤ.

ဟံၣ်အပူၤ - တာ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ် (Democracy) အတၢ်ဟလီၤ. တာ်ဟတၢ်ပြးလၢပုၤထံဖိကီၢ်ဖိဟလီၤအသး
ဒၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ.

သန့ၤအစုလၢတၢ်ဒုၣ်အလီၤ - ပုၤထံဖိကီၢ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်သ့ၣ်မံသးမုၢ်အပူၤလီၤ. တာ်ဟတၢ်ပြးတခါ
အံၤလၢပုၤအါဂၤအကီၢ်ဒီးလၢတၢ်ဆာကတီၢ်တခါအကီၢ်စ့ၢ်ကီးဂူးၣ်ဒိၣ်မးလီၤ.

ဒီးဂုၢ်ဖျးအိၣ် - ဘၣ်ဆၣ်တၢ်ဆာကတီၢ်ကအိၣ်တခါလၢ၊ မုၢ်ကီၤလံာ်စ့ၣ်တၢ်အတၢ်မၤအဃိ၊ လၢပုၤဟတၢ်အပ
ဒိၣ်သ့ၣ်တဖၣ် အသးပူၤန့ၣ်၊ တၢ်သကးပဝၣ်သ့ၣ်တဖၣ်ကဟးဂီၤ၊ တၢ်အဲၣ်လီၤအသးဒီးတၢ်သး
လီၤတၢ်အါမးကအိၣ်ထီၣ်အဃိ၊ တၢ်လၢဒိၣ်မိၣ်ဂရၣ်စံၣ် (Democracy) အတၢ်ဟတၢ်ပြး တခါ
အံၤ စ့ၢ်ကီးကလီၤမၢ်ကွံာ်ဝဲလီၤ.

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ပုၤကညီအတၢ်ဟတၢ်ပြးသ့ၣ်တဖၣ်ကဟးဂီၤဝဲခဲလၢာ်န့ၣ်လီၤ.

လၢတၢ်န့ၣ်အဃိ ကစၢ်ယွၤအဘီအမုၢ်ကအိၣ်ထီၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်အဂ့ၢ်ကတၢ်န့ၣ်လီၤ.

ပကကွံာ်ဘၣ်လံာ်စီဆ့အဆာဖိလၢအမ့ၢ်၊ လံာ်ဃးကဲ ၂၅ န့ၣ်လီၤ.

**“ဒီးယကဒုးကနိးပုၤကီးကလုာ်ဒဲး, ဒီးတၢ်လၢပုၤကလုာ်ခဲလၢာ်သးကွံာ်န့ၣ်ကဟဲဝဲလီၤ. ဒီးယ
ကမၤပုၤ ဟံၣ်အံၤဒီးတၢ်လၢကပီၤ, တၢ်သးမုၢ်ဂီၢ်မုၢ်အယွၤစံးဝဲဒၣ်,-”**

ပုၤကလုာ်သ့ၣ်တဖၣ်ခဲလၢာ်ကသးကွံာ်ဒီးကစၢ်ယွၤအဘီအမုၢ်အိၣ်ထီၣ်အဃိလီၤ. ဘီမုၢ်အဝဲအံၤကဟဲစိာ်
ဝဲတၢ်သးကွံာ်, တၢ်ကံာ်တၢ်ကျၢၤ, သးသမူဒီးတၢ်သးဖုံန့ၣ်လီၤ.

**အခဲအံၤပကချုသ့ၣ်ညါဘၣ်ဃးကစၢ်ယွၤအဘီအမုၢ်
လၢအကဟဲဒီးပုၤဒီးတၢ်စိတၢ်ကမီၤအဂ့ၢ်န့ၣ်တက့ၢ်.**

] မုၢ်ကီၤလံာ်ဒီးစၢတၣ်, ကဘၣ်တၢ်စာဃာ်အိၣ်လီၤ. လီၣ်ဖျါ ၂၀:၂-၃

**“ဒီးဖိၣ်န့ၢ်ပယီၤ, ဂုၢ်လၢသီလၢအမုၢ်မုၢ်ကီၤလံာ်, ဒီးစၢတၣ်, ဒီးစာဃာ်အိၣ်အနံၣ်တကထီလီၤ.
ဒီးအနံၣ်တကထီတချုးပုၤထီၣ်ဒဲးဘၣ်ဒီး, ဒ်သိးအသုတလီၤန့ၢ်ပုၤအကလုာ်ကလုာ်တဂ့ၢ် ဒီး, တုၢ်လီၤ
အိၣ်ဆူတၢ်ယိာ်ပုၤ, ဒီးကးတံာ်ဃာ်အိၣ်. ဒီးပာ်တၢ်စဲပနီၣ်ဃာ်လၢအဖီခိၣ်လီၤ. တၢ်တဖၣ်န့ၣ်အလီၢ်ခံဒီး,
ကဘၣ်ထုၣ်ဖျးတစီဖိလီၤ.”**

] ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်, မဲာ်ချံအတၢ်ထံၣ်, နၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်နၢ်ဟူသ့ၣ်တဖၣ်ကအိၣ်ထီၣ်လီၤ.
ဝံယရှါယၤ ၂၉:၁၈

**“ဒီးတၢ်လၢမုၢ်တနံၤန့ၣ် ပုၤနၢ်တအာန့ၣ် ကနၢ်ဟူလံာ်အကလုာ်, ဒီးပုၤအမဲာ်ဘျီၣ် ကထံၣ်တၢ်
လၢတၢ်ခဲးကျါ, ဒီးတၢ်ခဲးသ့အကျါလီၤ.”**

] ဟီၣ်ခိၣ်ဒီးဘၣ်ညါကပုၤဒီးတၢ်သ့ၣ်ညါယွၤလီၤ.

လံာ်စကၤရယၤ ၁၄:၉- ဒီးယွၤကကဲစီဟလၢ ဟီၣ်ခိၣ် ဒီးဘၣ်ညါအဖီခိၣ်လီၤ. ဒီးလၢမုၢ်တနံၤ

နည်ယွကအိန်တဂဃီ, ဒီးအမံကအိန်တမံဃီလီ.”

လံဝံဃဘးကူင် ၂:၁၄- အဂုဒ်အံ, ဟီဝံခိန်ကပွဲထီဒီးတံသုန်ညါယွကအိန်တဂဃီ, ဒီးထံ လုာ်ဘာဝိန်လဲဒ်အသိးနည်လီ.”

] ပုကလုာ်သုန်တဖန်အဒုန်ခဲလုာ်ကသုန်နီထီကု, ဒီးကဃုာ်အသးဆူယွကအိန်လီ.

စံထီပတြာ ၂၂:၂၇-၂၈ - ကယံဟီဝံခိန် အကတံခဲလုာ် ကသုန်နီထီကု, ဒီးကဃုာ် အသးဆူယွကအိန်, ဒီးပုကလုာ်တဖန်အဒုန်ခဲလုာ်ကဘုန်တံဘါတံလုာ်အမဲာ်ညါလီ. အဂုဒ်အံ, ဘီဇီမုာ်ဇီမုာ်ယွကအိန်လီ. ဒီးပာဝဲလုာ်ပုကလုာ်တဖန်အကျါလီ.

ဝံယဂျါယာ ၂:၂ - ဒီးလုာ်နုာ်လုာ်ခဲတဖန်နည်တံကမဲအသးလုာ်ယွကအိန်အကစာ်နည် ကအိန်ကံဆိးကျါလုာ်ကစာ်ဒီခိန်, ဒီးကဘုန်တံပာ်အီထီထီနုာ်တံခိန်တဖန်, ဒီးပုကလုာ်ဒဲး ကယွလီဝဲဆူအိန်လီ.

] တံဆာကတီဖဲနည်အခါတံဒုးတံယဒီးပုကလုာ်မုာ်ဖျိးဘုာ်ဃးဒီးတံဒုးတံယတအိန်လုာ်ဘုာ်. ဘုာ်ဃးဒီးတံဒုးတံယအပိးအလီသုန်တဖန်ကဘုန်တံမဲဟးဂီအီလီ. **ဝံမံက ၄:၃** နည်ပထံဒ်ဒဲအံလီ.

“ဒီးတံကစံညီပုကလုာ်တဖန်အကီ, ဒီးကသိန်ညီပုကလုာ်အိန်လုာ်အယံ, ဒီးအဝဲ သုန် ကပိာ်ကုာ်အနးလုာ်ထဲအကနည်, ဒီးအဘီလုာ်ဒီပဲာ်ဃီတံလီ. ဒီးပုကလုာ်တယထီလုာ် ဘုာ် နးလုာ်ပုကလုာ် အဖီခိန်ဘုာ်, ဒီးတမဲလီဒုးသုးတံလုာ်ဘုာ်လီ.”

] ပုသံတုာ်တဖန်လုာ်အစီစီသုန်တဖန်, ကဂဲဆာထာ်လုာ်တံသံ (တံသုန်ခိန်) အပူနည်လီ.

လံဝံယဂျါယာ ၃၅:၁၀

“ဒီးပုကလုာ်ပုကလုာ်အီနည် ကဟဲကုာ်ဆူစံယိန်အိန်ဒီးတံသးဝံ, ဒီးတံသုန်ခုသးခုအထူအ ယိာ်လုာ်အိန်အဖီခိန်လီ. တံသုန်ဖုံသးညီဒီးတံသုန်ခုသးခုကချးနုာ်အီ, ဒီးတံသုန်အုးသးအုးဒီးတံ ကအုကစွါကယုာ်ထီကွံဝဲလီ.”

] ဖဲနည်အခုအခါပုကလုာ်ညီသုန်တဖန်အကီအဂီအဖဲအညုာ်သုန်တဖန်ကလီကံဒ်ဖိသုန်, ဒီးအသးနည် ကအိန်ဒဲသိးပုကလုာ်သုန်ခွါထီနည်ဒီးကဲထီတံလုာ်တံပုာ်လုာ်အပူလီ.

လံဝံယဂျါယာ ၃၃:၂၅ - အဖဲအညုာ်ကဂုနုာ်ဖိသုန်အဖဲအညုာ်တကုာ်. ကလီကုာ်ဆူ အဖိန် သုန်ခွါထီ အမုာ်နုာ်တဖန်နည်လီ.

] တံအိန်တံဆိးအဂီနည်ကီတံအလီတအိန်ဘုာ်. ပုကလုာ်ဒဲးကအိန်ဝဲဒီးအဟံဂုာ်ကစုာ်လီ.

ဝံယဂျါယာ ၆၅:၂၁

“ဒီးကသုန်ဟံ, ဒီးကအိန်ဝဲဆိးဝဲလုာ်အပူ, ဒီးကသုန်စပဲအလီ, ဒီးကအိန်အတုာ်သုန်လီ.”

] ဘုာ်ဃးဒီးတံဆူတံဆါနည်တအိန်လုာ်ဘုာ်. လုာ်တံနည်အယိ, တံဆါအဟံဒီးကသုန်ခဲဖိစုာ် ကီးတအိန်လုာ်ဘုာ်.

ဝံယဂျါယာ ၃၃:၂၄

“ဒီးပုကလုာ်ဝဲဆိးဝဲတဖန်နည်တစံ, ယမဲတကဲဘုာ်နည်ဘုာ်. ပုကလုာ်ဝဲဆိးဝဲလုာ်အပူနည် အတံ ဒဲးဘးပျာ်လံလီ.”

] မဲးမုာ်ခိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်, ကလါဟ့ထီၣ်ဒီးကကဲထီၣ်တၢသ့ၣ်အလီၢ်လၢအသံလၢတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

ဝံယရှါယၤ ၃၅:၇

“ဒီးပံာ်ကဒဲးကကဲထီၣ်ထံနီၣ်, ဒီးဟီၣ်ခိၣ်ဃုန့ၣ်ထံထီၣ်ဟံ, ထွံၣ်မံၤအတတပူၤ ကကဲထီၣ် တဟီၢ် ဒီးဆဲးအလီၢ်န့ၣ်လီၤ.”

] တၢ်လၢဆၣ်ဖိကီၢ်ဖိလၢ အဒူအဃိသ့ၣ်တဖၣ်, ကဘွါထီၣ်ဒီး, ကအိၣ်ဝဲဆိးဝဲဃုာ်ဒီးပုၤကညီသ့ၣ်တဖၣ် ဒီးဖိဒံဖိသ့ၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢတၢ်အဲၣ်တၢ်ကွံအပူၤန့ၣ်ကလိာ်ကွဲဝဲဒၣ်စ့ၢ်ကီးလီၤ.

ဝံယရှါယၤ ၁၁:၆-၈

“ဒီးထွံၣ်မံၤကအိၣ်ကဆိးဒီးသိဖိ, ခုစံၣ်ပိာ်ၣ်ကကိာ်လီၤဒီးမဲာ်တဲးလဲးဖိ, ဒီးဂီၤဖဲးဖိ, ဒီးခုယုာ်ဖိ, ဒီးတၢ်ဘီၣ် ဖိကအိၣ်ဆိးတပူၤဃီ, ဒီးဖိဒံဖိသ့ၣ်ကဆုာ်အီၤလီၤ.”

ဒီးဂီၤဖဲးဖိတၢ်သ့ၣ်ကအိၣ်အဆၣ်တပူၤဃီ, အဖိတဖၣ်ကကိာ်လီၤတပူၤဃီ, ဒီးခုယုာ်ကအိၣ်လီၢ်ဖိ ခံးဖိဒံဖိဖါအသိးန့ၣ်လီၤ. ဒီးဖိသ့ၣ်အိၣ်န့ၣ်ကလိာ်ကွဲလၢဂုာ်သီအပူၤအဖိခိၣ်, ဒီးဖိသ့ၣ်ဖျါန့ၣ်ကပာ်အ စုလၢဂုာ်မိာ်အိးအတၢ်အိပူၤအဖိခိၣ်လီၤ.

] တၢ်လၢတၢ်သံတခါအံၤ, ကဘၣ်တၢ်သမာကွံၣ်အီၤဒံသိးတၢ်ဆူးတၢ်ဆါဒီးတၢ်နးတၢ်ဖျိၣ်အသိးလီၤ. လံာ်လီၣ်ဖျါ ၂၁:၄

“ဒီးယွၤကထွါကွံၣ်အမဲာ်ထံခဲလၢာ်လၢအမဲာ်, ဒီးတၢ်သံတအိၣ်လၢဘၣ်, ဒီးတၢ်သ့ၣ်အုးသးအုး တအိၣ်လၢဘၣ်, ဒီးတၢ်ဟီၣ်တၢ်ယၤတအိၣ်လၢဘၣ်, ဒီးတၢ်ဘျးသ့ၣ်ဘျးသးတအိၣ်လၢဘၣ်. အဂ့ၢ်ဒံ အံၤ, တၢ်အိၣ်လၢ အခိၣ်ထံးတဖၣ်ပူၤကွံၣ်လံ.”

] ဟီၣ်ခိၣ်ဒီဘုၣ်ညါတၢ်မုာ်တၢ်ရဲၣ်ကအိၣ်ထီၣ်ဒီးကသးဝံၣ်ထီၣ်တၢ်လၢတၢ်သးခုအပူၤလီၤ.

လံာ်ဝံယရှါယၤ ၁၄:၇

“ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိအိၣ်ဘျး, ဒီးအိၣ်ဃိကလၢာ်ခဲလၢာ်လီၤ. သးဝံၣ်သံကျဲထီၣ်တၢ်လီၤ.”

ဘီမုာ်တဘျးအံၤအဂီၢ်န့ၣ် ပဘၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်ထုကဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

**နဘီနမုာ်န့ၣ်မံၤအဟဲတက့ၢ်. ဒ်လၢမူခိၣ်အသိးန့ၣ်
မံၤတၢ်မၤအသးလၢဟီၣ်ခိၣ်ချၢစ့ၢ်ကီးဖဲဒၣ်နသးတက့ၢ်. အၤမ့ၣ်**